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Predsedstvo simpozija na plenarni seji. Od leve — doc. dr. Duro Sulimanovič, prof. 
dr. O. Van Laere, dr. F. Gnädinger (pred. kom. za patologijo — Apimondie) R. Borneck

(predsednik Apimondie)

MEDNARODNI SIMPOZIJ APIMONDIE O ČEBELJIH BOLEZNIH 
V ZAGREBU

JA N EZ M IHELIČ

Zavod za biologijo in patologijo rib 
in čebel pri veterinarski fakulteti v 
Zagrebu je ob 50-letnici delovanja za
voda v sodelovanju z Apimondio or
ganiziral v hotelu Esplanade v Zagre
bu m ednarodni simpozij o čebeljih 
boleznih. Simpozij je  potekal od 29. 
septem bra do 2. oktobra 1986. Orga
nizacija simpozija o čebeljih boleznih 
je bila le ena od prireditev, ki jih je 
zavod organiziral v čast praznovanja 
petdesetletnega uspešnega dela zavoda 
na področju zatiranja in raziskav če
beljih bolezni. Dr. Nikola Fijan je  v 
svojem govoru opisal zgodovino zavo
da, še posebej pa je poudaril zasluge, 
ki jih je imel za zavod njegov pred
hodnik in ustanovitelj dr. Ivo Toma- 
šec.

Simpozij je otvoril predsednik Ko
miteja za km etijstvo in gozdarstvo SR 
Hrvatske Cedomir Pajič. Med drugim

je dejal, da postaja čebelarstvo v SR 
H rvatski iz dneva v dan pomembnejša 
gospodarska dejavnost. K er je  čebelar
stvo vključeno v ustrezno zakonodajo, 
je  s tem  vključeno tudi v sistem pla
n iran ja in kreditno-m onetarne politi
ke. Osnovnega pomena za razvoj če
belarstva v SR H rvatski sta plana raz
voja za obdobji 1980—1985 in 1986 do 
1990. Za razvoj čebelarstva je  najpo
membnejši prav  načrtni pristop k re 
ševanju problemov razvoja. Pomemb
no je, da se ljubiteljska proizvodnja 
zam enja z organizirano proizvodnjo. 
Pomemben je  tudi interes km etijskih 
kom binatov za opraševanje km etij
skih kultur. Zaradi predvidenega po
večanja proizvodnje oljaric, sadja, ze
lenjave in proizvodnje semen in za
radi vedno večjih potreb industrije bo 
tudi čebelarstvo pridobilo na pomenu. 
Ze nekaj let odvajajo tudi sredstva za
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zdravstveno zaščito čebel. Udeležence 
simpozija so pozdravili in jim  zaželeli 
uspešno delo predsednik Apimondie 
dr. Raymond Borneck, župan Zagreba 
dr. Mato Mikic, predsednik Čebelar
ske zveze H rvatske M arinko Vignje- 
vič, predstavnik pokrovitelja simpozi
ja  direktor Pčelarske centrale Zagreb 
Josip Karšič in predsednik SPOJ Ra- 
dule Radulovič.

V hotelu Esplanade se je zbralo več 
kot 60 strokovnjakov iz 16 držav, 
predvsem iz Evrope, in dva strokov
n jaka z inštitu ta  za čebelarstvo agro
nomske fakultete v Izraelu. Na sim
poziju so prebrali 24 referatov z vseh 
področij, ki so povezana s problemi 
čebeljih bolezni, največ referatov pa 
je bilo posvečenih najnevarnejši če
belji bolezni, ki v Evropi povzroča 
tudi največ škode čebelarstvu, to je 
varoozi. Tudi Jugoslavija se je pred
stavila z več referati. Največ so jih 
pripravili gostitelji, to je strokovnjaki 
z zavoda za biologijo in patologijo rib 
in čebel. Zanimivo je predvsem, da 
so referate pripravili tudi mlajši sode
lavci zavoda, tako da je bilo očitno, 
da bo zavod v kratkem  okrepljen z 
večjim številom m ladih strokovnja
kov. Zaslugo za to ima nedvomno dr. 
Duro Sulimanovič s svojimi sodelavci. 
Z referati so sodelovali tudi strokov
njaki veterinarskih fakultet v Beo
gradu in Skopju. Iz drugih republik

Pogled v dvorano 
med simpozijem.

V ospredju dr. J. 
Kulinčevič, J. 

Pislak in mag. 
Franc Javornik

in pokrajin  pa referatov ni bilo, tudi 
iz Slovenije ne. To kaže na dejstvo, da 
raziskovalnega dela na področju če
beljih bolezni v teh republikah ni ali 
pa je slabo. O tem  problem u bi se 
morali v Sloveniji pogovoriti tako 
predstavniki slovenske čebelarske or
ganizacije in delovnih organizacij na 
eni strani kakor tudi predstavniki 
VTOZD za veterino veterinarske fa
kultete v Ljubljani kot možni izvajal
ci raziskav na drugi strani. Vsi nam 
reč vemo, da so čebelje bolezni eden 
od glavnih problemov tržne proizvod
nje čebeljih pridelkov, zato pri tako 
važnih vprašanjih  ne bi smeli biti 
problem  finančna sredstva in kadri. 
Rezultati bi koristili predvsem  praksi, 
to je  tržni proizvodnji čebeljih p ri
delkov oziroma čebelarstvu. Čebelarji 
in delovne organizacije se morajo 
nam reč zavedati, da problemi, ki so 
povezani s čebeljimi boleznimi, n ika
kor niso enostavni in jih  sami, brez 
veterinarskih strokovnjakov in razi
skav na inštitu tih , ne moremo uspeš
no reševati. Vse prevečkrat pa se, 
žal, v praksi dogaja prav nasprotno. 
P rav  takšni simpoziji, kakor je bil 
zadnji v Zagrebu, še bolj potrjujejo 
to dejstvo, saj so veterinarski stro
kovnjaki prav  z raziskavami, ki so 
jih predstavili, nakazali izredno po
membne rešitve za prakso, tako na 
področju preventive pred čebeljimi



Predsednik 
Apmondie R.
Borneck med 
pogovorom z 

raziskovalcem  
s Švedske

boleznimi, ugotavljanja in zdravljenja 
le-teh kakor tudi na področju biolo
ških raziskav povzročiteljev bolezni. 
P rav zato pa je bilo škoda, da se po
svetovanja ni udeležilo večje število 
čebelarjev praktikov, kar je verjetno 
posledica nekoliko preskrom nega in 
prepoznega obveščanja organizatorjev 
o tem  pomembnem strokovnem  sre
čanju te r o organizaciji sami. V erjet
no sta to dva bistvena razloga, da se 
je  simpozija udeležilo le nekaj naj
vidnejših jugoslovanskih čebelarjev.

K ljub omenjenim pomanjkljivostim  
pa lahko ugotovimo, da je bil simpo
zij zelo dobro organiziran, največ za
slug za to pa ima dr. Duro Sulimano- 
vič s sodelavci. Vsi referenti so p ri
pomogli, da je bil simpozij tudi izred
no uspešen, saj smo lahko slišali celo 
vrsto novih ugotovitev, med katerim i 
so mnoge zelo pomembne tudi za če
belarsko prakso. Referati so bili raz
vrščeni po naslednjih tem ah: razšir
jenost bolezni in diagnostične m eto
de, čebelje kužne bolezni, parazitarne 
čebelje bolezni, problem atika onesna
ženosti okolja, zastrupitve čebel, po
men tehnike

RAZŠIRJENOST BOLEZNI 
IN DIAGNOSTIČNE METODE

Prvi dan so bili na vrsti referati
o razširjenosti čebeljih bolezni in di

agnostičnih metodah. Dr. F. Gnädin- 
ger iz ZRN je prvi poročal o velikih 
izgubah čebeljih družin v Zahodni 
Nemčiji. Izgube so bile velike pred
vsem zadnji dve zimi. Škodo ocenju
jejo na več kot 10 milijonov DM, sa
mo v eni zimi — to je celotna vred
nost družin in enoletnega pridelka me
du. Delno sta vzrok varooza in nose
ma, vendar pa so v dolini reke Ren 
propadla številna čebelarstva z znaki 
tako im enovane bolezni izginjanja če
bel, ki so jo najprej opazili v ZDA. 
Vzrok bolezni še ni točno pojasnjen. 
Panji so polni medu, vendar ostanejo 
brez čebel.

D. F. Gnädinger med svojim  poročilom



Dr. Boris Jakobson je poročal o izkušnjah 
izraelskih strokovnjakov v borbi 

z varoozo

Dr. C. E frat in dr. B. Jakobson sta 
poročala o diagnostiki in razširjenosti 
varooze v Izraelu. V Izraelu so ugoto
vili varoozo konec leta 1984. V nekaj 
mesecih (10) se je  zaradi prevozov 
razširila po vsem Izraelu. Zaradi tople

klime varooza uniči družine že v  de
setih mesecih. V družini, ki je ne 
zdravijo, se število varoi vsak mesec 
poveča za 3-krat. Največje število od
m rlih družin je  zaradi varooze (do 
90 odstotkov). Zaradi insekticidov od
m re 5 do 10 odstotkov čebeljih d ru 
žin, zaradi drugih bolezni odmre le
1 do 3 odstotke čebel, ne poznajo pa 
pršičavosti čebel.

V Izraelu je  800 čebelarjev večinoma 
poklicnih in imajo 80.000 panjev (od 
200 do 2000). V prvem  letu so diagno
sticirali varoozo z uporabo preparata 
Taktic s škropljenjem  (aktivna snov 
amitraz). Glavne paše imajo na citru- 
sih (pomaranče itd. — 40 kg po panju) 
in na bombažu (30 kg po panju). Pri 
redni uporabi am itraza ostane 90 od
stotkov družin, pri neredni pa 70 od
stotkov družin. Odpornosti varooze 
niso opazili in tudi v medu ni bilo 
ostankov am itraza. Vsaki dve leti me
njajo satje in ta  ukrep je najpom em b
nejša preventiva proti širjenju  hude 
gnilobe čebelje zalege.

N adaljevanje prihodnjič

ČEBELARJEVA OPRAVILA V NOVEMBRU
L O JZ E  KASTELIC

Naj začnemo z navodili za čebelar
jeva opravila v novem bru z resnično 
zgodbo. Nekemu ne preveč redoljub
nemu čebelarju se je  pred leti ponu
dil nadebudni začetnik, da mu pospra
vi čebelnjak. Čebelar je  ponudbo spre
jel, in ko se je  čez nekaj dni čebelnjak 
kar svetil od čistoče in urejenosti, je 
začetnika hvaležno nagradil. Hvalež
nost pa mu je  nekoliko splahnela, ko 
je zvedel, da je nadebudnež prodal 
nad tri kilogram e propolisa in si iz 
ostankov voščin nakuhal lep kolač vo
ska. Vse to mu je nam reč navrglo 
pospravljanje neurejenega čebelnjaka 
in neočiščenih panjev.

Ne bo odveč, če k tej zgodbi pripom 
nimo, da je v naši deželi še ničkoliko 
neurejenih čebelnjakov, v katerih  pro

pada desetine kilogramov dragocene
ga propolisa in nič manj dragocenih 
voščin. Zato bo prav, če bo naše glav
no opozorilo v novem bru tem eljito 
čiščenje, ure jan je  in pospravljanje vse
ga, kar se nam  je med letom nabralo 
pri čebelarjenju.

Najprej se lotimo satovja. Ce medu 
še nismo iztočili, moramo seveda to 
narediti najprej. Med se bo iz satov 
cedil bolje, če bomo sate pred toče
njem  dodobra pregreli v toplem pro
storu, v kakršnem  moramo tudi de
lati. Nekaj satov pustimo neiztočenih. 
P rav nam  bodo prišli, ko bomo na po
mlad reševali lačne družine! Iztočene 
sate sproti tem eljito očistimo od prizid
kov in m orebitnih propolisovih nano
sov, ostale pa pozneje. H krati jih iz



beremo po uporabnosti. Tiste, ki so še 
za uporabo, zložimo v suh, zaprt pro
stor, najbolje v omaro za ta  namen. 
Ce nimamo omare, bo dober večji za
boj ali pa papirnate vreče od sladkor
ja. Tiste sate, ki jih bomo to leto iz
ločili — sem sodijo stari, neprozorni, 
nedograjeni oziroma slabo izgrajeni, 
preveč pomešani s trotovino in ostali 
neuporabni sati — izrežemo iz okvir
jev. Pozneje jih  bomo prekuhali v vo
sek, okvirje pa čistimo sproti za po
novno uporabo.

Med izbiranjem  satovja bomo ver
jetno naleteli tudi na take, v katerih  
bo cvetni prah. N ikar ga ne zavrzi- 
mo! Izkopajmo ga iz izločenih satov, 
čeprav ga je  bolj malo, iz še uporab
nih pa le, če ga je kaj več, kajti iz
kopane sate je  najbolje izločiti. Pred 
izkopavanjem damo sate, če so še me
deni od točenja, polizati v katerokoli 
prazno medišče. Izkopavanje lahko 
preložimo na poznejši čas, saj nas bo 
cvetni prah  počakal v polizanih satih 
nepokvarjen tudi več mesecev.

Za sati pridejo na vrsto panji. Ce 
še niso lepo zloženi v skladanico, jih 
zložimo tako, da vstavimo v reže med
nje plast papirja, da ne bo med njimi 
prepiha. Sicer pa reže s papirjem  sa
mo zamašimo. Družine v polnih panjih 
so najbrž že prešle iz medišča v plo- 
dišče, zato jim  prekrijem o matično 
rešetko, ki jo moramo predhodno oči

stiti. Od prizidkov in zadelavine oči
stimo zatem še celo medišče.

Očistiti in zložiti moramo kajpak 
tudi vse prazne panje. V neočiščenih 
prizidkih v praznih panjih se nam  na 
pomlad zaredi voskovni molj, ki nam  
tudi drugje lahko povzroči veliko ško
de. Poleg prizidkov postrgamo v praz
nih panjih  tudi vso zadelavino, ki je 
utegne biti v nekaterih  kar precej. 
Po čiščenju zložimo v vsak panj vse 
njegove dele, okenca, zapirala, dešči
ce za matično rešetko, pitalnik in osta
lo, da nam  jih  ne bo treba naslednjo 
pomlad pred uporabo panja iskati po 
celem čebelnjaku.

Nazadnje očistimo in zložimo še vse 
orodje in pribor. Pregledamo tudi stre
ho na čebelnjaku, da ne bi kje pušča
la, namažemo tečaje pri vratih, da ne 
bi škripanje pozimi motilo čebel, pro
čelje pa zaščitimo pred zimskimi ve
trovi z ustrezno leso. Skratka, posto
rimo vse, da bodo imele pozimi čebele 
čim več miru.

Naslednje čebelarjevo opravilo, ki 
ga moramo opraviti proti koncu no
vem bra ali v začetku decembra, je  pa- 
ženje panjev. To je  opravilo, ki poleg 
ustrezne številčnosti in zadostne koli
čine hrane v največji m eri pogojuje 
dobro počutje čebel v zimskih mese
cih. Tega so se zavedali že naši pred
niki, ki so paženju posvečali posebno 
skrb. Skladanice panjev v čebelnjakih



so dobesedno zatrpali s krpam i, paz- 
derjem  ali kakšnim  drugim  pažnim  
m aterialom . V Valvazorjevih časih in 
pred njim  so pred zimo panje celo p re
našali v posebne lope ali podstrešja, 
k jer so jih  lažje zapažili. To počnejo 
še danes v Rusiji, k jer prenašajo panje 
pred zimo v posebne, napol v zemlji 
zgrajene prostore — zimovnike.

P red nedavnim  so se pri nas nam reč 
pojavila m nenja posameznikov, da pa- 
ženje ni potrebno, če smo sicer oskr
beli čebele z vsem potrebnim  za zimo. 
To drži m orda za kakšno drugo deželo, 
v naših podnebnih razm erah in pri 
našem  načinu čebelarjenja pa je  paže- 
n je panjev vsekakor izredno pom em b
no in nujno opravilo.

Drugo je  seveda vprašanje, kako in 
s kakšnim  m aterialom  pažiti. N ajbo
lje se je  držati srednje poti: ne p re
več, ne premalo. S paženjem  moramo 
čebele čimbolj zaščititi pred zunanji
mi vplivi, zlasti pred prepihom  in pre
velikimi skoki toplotnih razlik. P ri tem  
pa m oram o zelo paziti, da čebel ne ob
damo tako, da iz panjev  ne bi mogla 
izpuhteti odvečna vlaga.

Odvečna vlaga v panju  povzroča 
med zimskim m irovanjem  čebelam več 
preglavic, kot pa hud mraz. Za paže- 
n je m oram o potem takem  uporabljati 
le take snovi, ki dobro vpijajo vlago 
ali jo prepuščajo. Rekli smo že, da je 
bil to včasih pazder, s tare  krpe in po
dobno, danes pa nam  industrija  ponu
ja  množico m aterialov, ki so prim erni 
za paženje. V sekakor im a prednost ča
sopisni ali kartonasti papir, katerega 
v več p lasteh sešijemo v ustrezne paž- 
ne elemente. P ri Žnidaršičevih panjih  
sešijemo enega za pregrado z matično 
rešetko in enega za zadnje okence. 
P ri nakladnih  pan jih  pa enega za no
tran ji pokrov in enega za panje, ki 
m orajo biti v tem  prim eru seveda zlo
ženi skupaj.

Za pažne elem ente si kajpak  lahko 
sešijemo tudi lične blazinice ustreznih 
velikosti, ki jih  napolnim o z vlago 
prepustnim  m aterialom : pazderjem ,
plevami, krpam i, v zadnjem  času pa 
tudi z industrijsk im i izolacijskimi iz
delki, kot so steklena volna in  podob
no. Včasih skoraj ni bilo čebelarja, ki 
bi ne im el v čebelnjaku iz škope sple
tenih  slamaric. Te so danes že m arsi
k je zam enjale i verne plošče, novo term  
plošče in podobno.

Ostane še vprašanje, kdaj čebele za- 
pažiti. N ekateri so m nenja, da čim po
zneje, češ, čebele rabijo  dodatno za
ščito šele proti koncu jan u arja , ko 
m orajo zaradi zalege dvigniti tem pe
ra tu ro  v gnezdu. Prezgodnje paženje 
naj bi prem otilo čebele, da se ne bi 
pravočasno stisnile v  zimsko gručo in 
bi jih  lahko m raz presenetil, ko so še 
razlezene po satovju.

Tako m nenje bi držalo, če bi imeli 
nekje okrog novega leta zagotovljen 
lep topel dan, ki je  za tako delo nujno 
potreben. K er pa tega ponavadi nim a
mo, je  bolje zapažiti prej, ko so taki 
dnevi še na voljo. To pa je  — ko t smo 
že rekli — konec novem bra ali v za
četku decem bra!



ČEBELARSKA RAZSTAVA NA SEJMU 
»NARAVA-ZDRAVJE 86«

JA N EZ M IHELIČ

Čebelarska razstava na sejmu »Na- 
rava-zdravje« na Gospodarskem raz
stavišču v Ljubljani postaja že trad i
cionalna in je največja predstavitev 
dela in uspehov slovenskega čebelar
stva najširši slovenski javnosti. Zad
njo ugotovitev lahko potrdim o s po
datkom, da je letošnjo prireditev obi
skalo več kakor 55.000 obiskovalcev, 
predvsem  nečebelarjev, in to tako šol
ska m ladina kot odrasli. Razstava je 
predvsem pomembna za popularizacijo 
čebelarstva kot dejavnosti. Obiskoval
ci so na razstavi bolje spoznali pomen 
čebelarstva kot gospodarske panoge, 
pomembne za ohranjanje okolja, se
znanili pa so se tudi z vrednostjo če
beljih pridelkov. Predvsem  za m anjše 
čebelarje in čebelar j e-začetnike je 
razstava pomembna, ker dobijo osnov
ne podatke o čebelarski opremi in p ri
boru. Za večje in starejše čebelarje je 
seveda najbolj zanimiv del razstave

o novostih v čebelarski opremi in o 
inovacijah v čebelarstvu. Na žalost pa 
postaja razstava prav  na tem področju, 
ki najbolj zanima večje čebelarje, iz 
leta v leto bolj skromna. Tudi letos 
smo videli malo novosti v čebelarski 
opremi, veliko izdelovalcev čebelarske 
opreme pa se sejma, žal, sploh ni ude
ležilo. Iz tega lahko sklepamo, da ima
jo dovolj naročil in jim  zato neke v r
ste reklam a na razstavi ni potrebna. 
Zelo opazna je  seveda tudi odsotnost 
proizvajalcev čebelarske opreme iz 
zahodnoevropskih držav, ki imajo naj
boljšo ponudbo čebelarske opreme v 
svetu. K ljub tem u pa sta obe sloven
ski delovni organizaciji, Hp Medex in 
Čebelarska zadruga Hmezad, pokazali 
velik napredek v kakovosti čebelarske 
opreme in tudi v izboljšanju ponudbe.

Zaželeno bi seveda bilo, da v pri
hodnje še izboljšujeta tako kakovost 
kakor tudi pestrost opreme in pribo
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ra za čebelarstvo, kar je pomembno za 
zm anjševanje stroškov čebelarjenja in 
konkurenčnost na svetovnih trgih.

Naj omenim tudi ostale razstavi j al
ee. Prikaz čebelarjenja od nekdaj do 
danes so izredno lepo in z veliko tru -

Čebelarska 
družina Barje iz 

Ljubljane je 
pripravila zani

mivo razstavo 
čebelarskega 

orodja in starih 
panjev. 

Predsednik CD 
Barje tov. Preda

lič ima veliko 
zaslug za uspeh 

razstave

da pripravili člani čebelarske družine 
Barje iz Ljubljane. Posebno priznanje 
za trud  gre njihovem u predsedniku 
Cirilu Predaliču in Alojzu Mikliču. Ta 
del je  bil zelo zanimiv za šolarje in 
začetnike, saj so lahko na enem me
stu videli razvoj čebelarske opreme v 
sto letih. Zelo zanimiv del razstave 
sta bila tudi predstavitev tehnologije 
vzreje matic in računalniška obdelava 
podatkov za kubitalni indeks, ki je 
pomemben za ugotavljanje pasemske 
čistosti čebel. Računalniško obdelavo 
podatkov so pripravili člani skupine 
APIS, predvsem pa Ivan Esenko in 
Milan Orožen Adamič, ki je skrbel za 
računalnik.

Zelo lep in poučen prikaz dela Če
belarskega tabora 86 pa je pripravil

ZCDS je letos 
popestrila 

razstavni prostor 
s fotografijami



Tudi Medexov 
paviljon je bil 
dobro obiskan

Janko Božič, ki že več let vodi čebe
larske tabore po Sloveniji. Zadnji je 
bil v Bohinju in je zelo lepo uspel, 
še posebej zato, ker so bili stiki s če
belarji zelo dobri. Med čebelarji raz
stav lja la  naj omenimo lično prikolico 
čebelarja Šuštaršiča iz Medvod, ki je 
izdelana po regalnem  sistemu in 
oprem ljena z zakladami in Frančiče- 
vimi pitalniki. Jože Rotar je razstav
ljal pogače za stimulacijo spom ladan
skega razvoja na osnovi kostanjevega 
cvetnega prahu  in osmukalnike, inž. 
Miro Rukavina pa plastične matične 
rešetke, begalnice za nakladne panje, 
pasove za spenjanje panjev in sponke 
za naklade. Na koncu naj omenimo 
še razstavo ZČDS, ki je prikazala

predvsem fotografije iz življenja in 
dela čebelarjev. V okviru njene raz
stave se je skromno predstavil tudi 
KIS — oddelek za selekcijo kranjske 
čebele.

Na koncu moramo ugotoviti, da po
staja razstava vedno bolj splošna in 
poučna predvsem za mlade in nečebe- 
larje. Njen pomen je predvsem v izo
braževanju. Zato se pojavlja potreba 
po izrazito specializirani razstavi če
belarske opreme, ki bi bila povezana 
s posvetovanjem  o problem ih čebelar
stva. Samo posvetovanje je  že pre
stavljeno v zimski čas in ga letos v 
času razstave ni bilo. Seveda bomo 
o času in k ra ju  posvetovanja čebe
larje  pravočasno obvestili.

SEPTIKEMIJA ČEBEL
DR. DUŠAN TODOROVIČ

Septikem ija je  bolezen odraslih če
bel, ki jo povzroča bakterija B. api- 
septicus. N em alokrat zasledimo skupaj 
s tem  povzročiteljem še druge vrste 
bakterij, vendar pa so te pri nastanku 
bolezni manj pomembne. Zato da okuž
ba z B. asepticus tudi zares povzroči 
bolezen, je potrebno, da imajo čebele v 
panju  in zunaj njega slabe življenjske 
in delovne razmere, skratka, obstajati 
m orajo dejavniki, ki slabijo obrambne 
mehanizme čebelje družine in poma

gajo k hitrem u razm noževanju povzro
čitelja. Ugotovljeno je  namreč, da naj
demo povzročitelja B. apisepticus tudi 
v družinah, ki ne kažejo vidnih bo
lezenskih znamenj. K akor hitro začne
jo delovati neugodni dejavniki, se bo
lezen, dotlej v latentnem  stanju, hitro 
pokaže. Čebele se okužijo skozi vej- 
nate vzdušnice, v katerih  se bakterije 
najprej močno razmnožijo, potem pa 
prodrejo v hemolimfo, k jer se razm no
žujejo naprej. To pa pri čebelah po-



vzroči septikemijo in hitro smrt. Ugod
nih dejavnikov za hitro razmnoževa
nje povzročiteljev je veliko, predvsem 
pa velika vlažnost v panju, zastrupitev 
s pesticidi, pospešena graditev satov 
pri naravnih in narejenih rojih itd. 
Poleg tega je pomembno, da je  septi- 
kem ija zelo pogosta pri čebeljih dru
žinah, ki imajo že kakšno drugo bole
zen, medtem ko jo samo redkeje sre
čamo.

BOLEZENSKA ZNAMENJA

Za septikemijo zbolevajo vsi odras
li člani čebelje družine — delavke, tro 
ti in matica, čebelja zalega pa ne. Bo
lezen izbruhne največkrat spomladi, 
lahko pa se pojavi tudi poleti in celo 
pozno jeseni. V začetku, ko lahko če
bele še zmeraj letajo, čebelar le stež
ka opazi, da so njegove čebele zbolele. 
Včasih je  videti nekaj čebel, ki težko 
vzletavajo ali se plazijo pred panjem. 
Ze km alu pa pri obolelih družinah 
vse več čebel, ki zapuščajo panj, leze 
po bradi in pada na tla, tam  pa potem 
hitro poginejo. Hemolimfa bolnih če
bel ima motno belo barvo. Značilno 
za bolezen je, da trupelca hitro  raz
padajo. Km alu potem, ko čebela umre, 
začne njeno telo razpadati na posa
mezne dele, včasih pa lahko opazimo, 
da s poginulih čebel odpadajo krila 
in noge.

POTEK IN SIRJENJE BOLEZNI 
IN NJENO UGOTAVLJANJE

Bolezen pravilom a hitro  poteka, ta 
ko da lahko že v približno sedmih 
dneh propade vsa čebelja družina.
V nekaterih  prim erih ostane po 10 do 
14 dneh od vse čebelje družine le pe
ščica čebel, stisnjenih okrog matice.

Septikem ijo prenašajo obolele če
bele v družini, v bližnje čebelje dru
žine pa bolne čebele, ki zaidejo v tuje 
panje; slednje se dogaja le v začetku 
bolezni, dokler čebele še letajo.

Septikem ijo ugotavljam o po klinič
nih znamenjih, sprem em bah pri pogi
nulih čebelah in z laboratorijskim  
pregledom (izoliranje povzročitelja iz 
hemolimfe živih bolnih čebel). Ker 
znam enja bolezni niso zlahka opazna, 
je  treba ob sumu na septikem ijo po
slati pristojni diagnostični veterinar
ski ustanovi v pregled žive čebele z 
znamenji bolezni (okrog 50), zaprte v 
leseno škatlo z odprtinam i, ki so pre
k rite  z mrežo, ali v preluknjano kar
tonsko škatlo.

UKREPI ZA ZATIRANJE BOLEZNI

O pravljenih je  bilo že več različnih 
poskusov, da bi bolne čebele ozdravili 
s kem oterapevtiki in antibiotiki. Tako 
so uporabljali mešanico različnih sul- 
fopreparatov, raztopljenih v sladkor
nem sirupu; nekaj so ga dali v pitalnik, 
nekaj pa ga razpršili po čebelah. Po
skušali so tudi zdravljenje s teram ici- 
nom. Ker pa ti poskusi niso prinesli 
zadovoljivih uspehov pri širši uporabi, 
tako zdravljenje ni priporočljivo. To
liko bolj, ker so predpisi o dovoljenih 
ostankih kem oterapevtikov in anti
biotikov v m edu vse ostrejši, om enje
na zdravila pa lahko kljub vsem pre
vidnostnim  ukrepom  pri takšnem  
zdravljenju le pridejo tudi v med. 
Boljši uspeh pri za tiran ju  septikem ije 
dosežemo, če premestim o čebelje d ru 
žine v suhe in dezinficirane panje in 
jih potem pitam o s sladkornim  siru
pom v razm erju 1 :1 ,  ki mu dodamo 
250 mg vitam ina C in sok ene limone.



PREVENTIVNI UKREPI

Če hočemo septikemijo preprečiti, 
moramo zlasti paziti, da čebelje dru
žine ne izčrpamo s kakšnim i tehno
loškimi posegi. Ogibajmo se temu, da 
bi družini odvzeli več satov z zalego 
ali ji dali v gradnjo veliko satnic. Pri 
vseh delih moramo gledati na moč 
čebelje družine, še posebej, če imamo 
v brezpašni dobi kakšne šibke narav
ne ali narejene roje. Med važne pre
ventivne ukrepe spada skrb za dobro 
prezračevanje panjev, saj s tem pre
prečimo, da bi se v njih  nabiralo pre
več vlage. K adar v okolici škropijo

medovite rastline s pesticidi, zavaruj
mo čebele, tako da ne bodo prišle v 
stik z njimi, bodisi da panje za nekaj 
časa zapremo ali pa čebele preselimo z 
območja, k jer je  v teku škropljenje. 
Se bolj se moramo trud iti za dobro 
zdravje čebeljih družin, saj se septi- 
kem ija le redko pojavlja sama. Ker 
se bolezni čebel vse bolj širijo, mo
remo pričakovati tudi pogostejše zbo- 
levanje za septikemijo, zato moramo 
pogosteje pregledovati tudi na videz 
zdrave čebelje družine.

Pčelar 8/86 
Prevedla Mojca Mihelič

ČEBELARSKI RAZISKOVALNI TABOR BOHINJSKA BISTRICA 
10.— 20. VII. 1986

JA N K O  B 0 2 IÖ

Na čebelarskem raziskovalnem ta 
boru Bohinjska Bistrica se nas je letos 
zbralo 40 udeležencev in mentorjev. 
Delali in živeli smo v OS Janez Men
cinger, ki je  bila središče naše dejav
nosti.

Letošnji tabor je bil po vsebini pre
cej podoben prejšnjim , toda zaradi 
okolja, v katerem  smo delovali, smo 
dodali nekaj novih skupin. Delo sku
pin lahko razdelimo na naslednje teme: 
čebelja paša, obnašanje in morfologija 
čebel te r etnologija.

S čebeljo pašo so se ukvarjali vsi 
dosedanji tabori. Tokrat smo imeli 
več skupin. Skupina za medovite rast
line je spoznavala rastlinstvo Bohinja 
in poskrbela za vzorce cvetnega p ra
hu skupini za pelodno analizo. Ta jih 
je potrebovala za prim erjavo med 
analizo medu in  osmukanca. V bli
žini smo imeli tudi mogočno in pro
strano Jelovico, bogato z gozdno pašo. 
Opazovali smo listne uši in mravlje.
V času tabora pa ni bilo izrazitega 
medenja. Druga skupina je razisko



vala možnosti za postavitev prevoz
nega čebelnjaka na Jelovici. Trenutno 
le-te niso velike, lahko pa bi jih  s p ri
mernimi ukrepi povečali.

Ze lani smo se ukvarjali z obnaša
njem  čebel in morfologijo. Letos so 
udeleženci na bregovih jezera opazo
vali skrivnosti čebelje družine. M ar
sikaj zanimivega smo videli, tudi »spe
čo« čebelo. Skupina za morfologijo je 
tokrat obiskala več čebelarstev in vze
la vzorce čebel. M eritve so pokazale, 
da se v Bohinju še najde prava k ran j
ska sivka.

Etnološka skupina je sodelovala 
predvsem s Čebelarskim muzejem Ra

dovljica, njihovo delo pa je bilo osre
dotočeno predvsem  na čebelnjake.

V času tabora smo imeli več stro
kovnih predavanj, katerih  so se precej 
številčno udeležili tudi domači čebe
larji. Skupaj z domačimi čebelarji smo 
pripravili razstavo. K  uspešni izvedbi 
tabora je veliko prispevala bohinjska 
čebelarska družina, še posebej pa je 
bil prizadeven predsednik družine Mi
šo Serajnik. Taboru so priskočila na 
pomoč tudi domača podjetja. Se po
sebej uslužni so bili v Gozdarstvu Bo
hinj in v Lipu. Taboru sta priskočili 
na pomoč tudi ZČDS in Čebelarska 
zadruga Hmezad.

OPRAŠEVANJE KMETIJSKIH KULTUR S ČEBELAMI

Ze od nekdaj vemo, da so donosi 
entom ofilnih km etijskih ku ltu r odvis
ni od cele vrste dejavnikov: kakovosti 
zemljišča, nadm orske višine, vrem en
skih okoliščin, škodljivcev, raznih gli
vičnih bolezni itd. Poleg tega je zna
nost v zadnjih desetletjih odkrila tes
no povezanost med življenjem  rastlin 
in čebel. Ta povezanost je  zdaj že tako 
znana, da lahko trdimo, da nekatere 
entomofilne km etijske ku lture zahte
vajo, da je v njihovi neposredni bli
žini tudi ustrezno število panjev s če
belami. Zato imajo danes v mnogih 
naprednih državah čebelarstvo za se
stavni del sodobnega km etijstva in 
najcenejšo km etijsko »mehanizacijo«.

Večina entom ofilnih km etijskih kul
tu r potrebuje križno opraševanje, to 
delo pa opravijo v 85 odstotkih čebele 
medarice, preostanek pa druge žužel
ke. Zal tega veliko naših ljudi ne ve 
ali noče vedeti, mislijo pač, da so če
bele dobre samo za pridobivanje me
du in voska. Medtem ko pri nas pre
vladuje takšno mišljenje, pa v mnogih 
naprednih državah km etje plačujejo 
čebelarjem za t. i. polinacijo, tj. opra
ševanje km etijskih kultur. Tako, na 
prim er, v ZDA farm arji plačujejo tudi 
več kot 15 dolarjev na panj, zato da 
čebelarji pripeljejo na njihove farm e

čebele v času cvetenja posameznih 
kultur. V CSSR in DR Nemčiji imajo 
posebne zakone, po katerih  m orajo v 
času cvetenja, recimo lucerne ali rde
če detelje, pripeljati na polja s temi 
kulturam i čebele. To so uvedli zaradi 
tega, da bi se ognili uvozu semena in 
povečali pridelke živinske krme, s tem 
pa tudi količino živnorejskih pridel
kov — mesa in mleka. V teh državah 
plačujejo za dovoz čebel tudi zato, da 
bi spodbudili večjo pridelavo semen 
in medu. V K aliforniji imajo poseben 
odlok, im enuje se Valley pollination 
Service, ki med drugim  predpisuje od
nose med čebelarji in farm arji pri do
važanju čebel med cvetenjem  posa
meznih kultur. S tem  ko kalifornijski 
farm arji pripeljejo posebej dresirane 
čebele naravnost na polja, pridelajo 
900 do 1200 kilogramov lucerninega 
semena na hektar.

Z raznim i poskusi so znanstveno do
kazali, da čebele m edarice v 85 odstot
kih prim erov oprašujejo naslednje kul
tu re:

1. Zrnate in krm ilne rastline: ajda, 
rdeča detelja, lucerna, bela detelja, in- 
karnatka in esparzeta.

2. Oljarice in  industrijske rastline: 
sončnica, oljna repica, gorčica, lan, 
bombaž, koriander itd.



3. Sadno drevje in jagodičevje: ja 
blana, hruška, sliva, češnja, višnja, 
marelica, breskev, kosmulja, ribez, v rt
na in gozdna jagoda, mandljevec, ci
tronovec, pomarančevec in vinska trta.

4. Zelenjavo in bučnice: kumarica, 
lubenica, dinja, buča, bučka, različna 
zelenjava za pridobivanje semena.

POTREBNO ŠTEVILO 
ČEBELJIH DRUŽIN 
ZA OPRASEVANJE

Potrebno število čebeljih družin za 
opraševanje km etijskih ku ltu r je  od
visno od naslednjih okoliščin:

1. števila čebel v panjih, kajti koli
kor živahnejše so družine, toliko manj 
jih  je  treba pripeljati na polja z neko 
kulturo, saj bo izletavalo opraševat 
več čebel;

2. velikosti površin z neko kulturo, 
kajti kolikor večje so, toliko več pa
njev bo treba pripeljati za opraševa
nje;

3. časa cvetenja in količine cvetov 
na neki površini, to pa je  spet odvisno 
od vrste ku tlure in gostote posevka 
oziroma v sadovnjakih od starosti in 
števila sadnih dreves.

V nekaterih  naprednih državah so s 
poskusi ugotovili, da so potrebni za 
vsak hektar detelje in lucerne trije  do 
štirje  panji čebel, za hektar sadovnja
ka okrog dva, ajde tri, kum ar in d ru 
gih vrtnarsk ih  ku ltu r eden, seveda pa

je to spet odvisno od več dejavnikov, 
najbolj pa od števila čebel v panjih. 
Ti podatki veljajo za ZSSR, medtem 
ko v ZDA računajo, da je potrebnih 
za zanesljivo in popolno oprašitev lu
cerne in rdeče detelje najm anj osem 
panjev na hektar. Za opraševanje 
m anjših površin so te norm e zvišane 
za 10 do 20 odstotkov, ker čebele v 
tem  prim eru obletavajo tudi drugo 
medovito rastlin je v okolici.

Čebele je  treba pripeljati na polje, 
kakor hitro posejana kultura zacveti, 
tj., ko je odprtih 10 do 15 odstotkov 
cvetov.

NOVEJŠE METODE DRESIRANJA
ČEBEL ZA OPRASEVANJE

Na poskusnih čebelarskih postajah 
in inštitu tih  so s številnimi poskusi 
dokazali, da je  mogoče s čebelami, 
če jih  zdresiramo in vozimo v ne
posredno bližino posameznih kultur, 
zvišati donose nekaterih  za 50 do 200 
odstotkov v prim erjavi z donosi na 
njivah, k jer čebel ni v bližini. Do da
nes so izdelali več metod za dresira- 
nje čebel, zato da se le-te ra je  pasejo 
na neki kulturi.

Prva metoda: Zelo dobre uspehe 
dosežemo z dresiran jem  m ladih čebel, 
tj. takih, ki še ne izletavajo. V ta na
men moramo poskrbeti za posebne 
priprave. Približno 10 dni pred mno
žičnim cvetenjem  prenesemo v toplem



dnevu, ko čebele močno izletavajo, iz
brane panje na drug malo bolj odda
ljen konec čebelnjaka. Namesto teh 
panjev takoj postavimo v čebelnjak 
druge, prazne panje enake oblike in 
barve in v isto višino, kot so bili po
stavljeni prejšnji. V vsak prazen panj 
postavimo približno dva sata (1—2, 
odvisno od velikosti) z različno staro 
zalego in čebelami in nekaj praznih 
satov in satnic. Kot vemo, se bodo vse 
starejše čebele nabiralke vrnile s paše 
na stara  m esta v podtaknjene panje 
•— tako dobimo m anjše čebelje dru
žine. Pod večer dodamo v vsakega iz
med teh panjev bodisi oprašeno m a
tico ali, če je nimamo, zrel matičnik. 
Naslednji dan odstranjene panje brez 
starih  čebel prepeljemo na polja, ki 
jih  hočemo oprašiti, in čebelam 5 do
6 dni dajemo vodo. Cez 4 do 5 dni, tj. 
kakor hitro  začnejo izletavati prve 
m lade čebele, jih  začnemo dresirati. 
Zmešamo 1 del vrele vode in 1 del 
čistega sladkorja. Ko se sirup med 
m ešanjem ohladi na 36° C, naberemo 
okrog 250 cvetov, recimo, rdeče de
telje ali lucerne na kilogram  sladkorja 
(približno za četrt prostornine posode) 
in jih  brez zelenih delov potopimo v 
sirup, posodo pa dobro zapremo. Naj
boljše je, če je  steklena ali em ajlira
na. Dve uri prej, preden začno čebele 
izletavati, jim  dodamo v pitalnike 100 
do 150 g odišavljenega sirupa na panj. 
Tako ravnam o ves čas, dokler ku ltura 
cveti. Čebele rade jem ljejo odišavlje
ni sirup, tako hranjenje pa povzroči, 
da se obiski čebel na cvetovih te kul
tu re  za nekajk ra t povečajo. Za lucer
no, na prim er, so dokazali, da je obisk 
več kot petk ra t večji, ravno tako pri 
rdeči detelji, v nekaterih  prim erih pa 
je  bilo povečanje tudi devetnajst- 
kratno.

Druga metoda: Če nočemo, da bi 
dresirane čebele letale na vse strani 
in tudi na druga polja z enako ku ltu 
ro, lahko dosežemo, da obiskujejo sa
mo tista zemljišča, ki bi jih  radi opra- 
šili. Zdresirane čebele, na prim er, z 
rdečo deteljo, nam reč letajo na vse

strani, tudi na travnike, k jer ta  de
telja divje rase, s tem  pa izgubljamo 
čas in  tudi uspešnost opraševanja je 
manjša. Zato je  prof. dr. A. F. Gubin 
(ZSSR) izdelal metodo, s katero čebele 
zdresiramo tako, da obiskujejo samo 
neko določeno zemljišče oziroma kul
turo, ki bi jo radi oprašili. V poznih 
večernih urah  jim  dajemo arom atizi
rani sirup v posebne pitalnike, zgodaj 
zju traj pa pitalnike prekrijem o s či
stim  platnom  in jih  skupaj s čebela
mi, ki so ostale v  njih, prenesemo na 
zemljišče s kulturo, ki jo hočemo 
oprašiti. P italnike utrdim o, malo od
grnemo in prilijem o sirup, pa spet za
premo. Ko začnejo čebele jem ati sirup, 
pitalnike odpremo, tako da lahko če
bele, potem ko se nasesajo sirupa, 
zlezejo ven in odletijo v svoje panje. 
Ko doma odložijo prineseni sirup, 
začno »plesati« po satju  in tako vabiti 
druge čebele, naj letijo z njim i na pa
šo. Najprej čebele iščejo pitalnike s 
sirupom, potem pa začno obletavati 
tudi cvetove okrog njih. P italnike pu
stimo na polju nekaj dni in vsak dan 
nalivamo vanje svež sirup, odišavljen 
s cvetovi okoliške kulture. H krati do
dajam o m anjše količine tega sirupa v 
pitalnike v panjih. Ko začnejo čebele 
norm alno letati iz panjev na označeno 
zemljišče, lahko pitalnike na polju 
odstranim o in dodajamo arom atizira
ni sirup samo še v pitalnike v panjih.

Tretja metoda: Po tej metodi dre
siramo čebele tako, da vsako jutro, 
preden izletijo, poškropimo kulturo 
ki naj jo čebele oprašijo, s 15-odstot- 
nim sladkornim  sirupom. Tako čebele 
še h itreje  najdejo odišavljene in oslad- 
kane cvetove in v kratkem  času vidi
mo na zaznamovani kulturi cele roje 
čebel. S tem  ko letajo s cveta na cvet, 
sesajo nek tar in zbirajo cvetni prah 
(pelod), nehote cvetove tudi oprašu
jejo.

Četrta metoda: Prof. dr. K. Frisch, 
fiziolog I. Pavlov in prof. dr. A. F. 
Gubin so z raziskavam i ugotovili, da 
obstajajo pri čebelah pogojni refleksi, 
ki jim  pomagajo najti hrano (oblika,



barva in vonj cveta). Ce se paša za
radi dežja, suše ali česa podobnega 
za nekaj dni prekine, pogojni refleks 
ugasne, enako se zgodi, če čebelam 
nehamo dodajati odišavljeni sirup. Da 
bi čebele še bolj množično obletavale 
neko kulturo, prof. dr. Gubin pripo
roča, da na vsak liter arom atizirane
ga sirupa dodamo po kapljico kakšne 
močne dišave, npr. janeževega ali me
tinega olja.

Za 15-dnevno dresiranje 10 čebeljih 
družin porabimo okrog 7 do 8 kg slad
korja. Teh 10 čebeljih družin, od ka
terih  im a vsaka približno 60.000 čebel, 
lahko uspešno opraši 50 ha rdeče de
telje ali lucerne. Njihov obisk pri teh 
ku lturah  se poveča za več kot deset
krat, donos semena pa je višji za pov
prečno najm anj 300 kg na hektar. 
Glede na to, da nenehoma uvažamo 
seme lucerne in rdeče detelje dosti
k ra t tudi sum ljive kakovosti, zanj pa 
plačujemo z devizami, je  vredno na
praviti vse, kar je mogoče, da bomo 
pridelavo semen teh ku ltu r kar naj
bolj povečali.

K ar zadeva opraševanje jablan, so 
ugotovili, da morajo čebele, če naj bo 
opraševanje normalno, donos pa večji 
in kvalitetnejši, obiskati vsak cvet 
vsaj okrog desetkrat; s tem  se izbolj
ša kakovost plodov, njihova velikost, 
oblika in kemična sestava.

Poskusi, ki so jih izvedli v mnogih 
državah, torej dokazujejo, da opraše
vanje entom ofilnih km etijskih ku ltur 
s čebelami močno zvišuje donose sadja, 
semena, industrijsk ih  rastlin  in povrt- 
nin. Zaradi tega velja, da je vprašanje 
križnega opraševanja om enjenih kul
tu r s čebelami danes tako kvalitativ
no kakor kvantitativno v celoti rešeno.

S k lep i:
1. Iz povedanega je  razvidno, da je 

opraševanje rastlin s čebelami nad
vse pomemben poseg za zboljševanje 
donosov v km etijstvu. Dokazano je, 
da se lahko zaradi opraševanja s če
belami povečajo donosi semen, na p ri

m er rdeče detelje in lucerne v pov
prečju za okrog 200 do 300 odstotkov, 
esparzete za okrog 200, sončnic za 50 
do 60 in sadja za čez 60 odstotkov.

2. Znanost in razširjena praksa v 
km etijstvu mnogih naprednih držav 
sta dokazali, da se uspehi pri opraše- 
vanju s čebelami dosežejo samo takrat, 
kadar čebele pripeljemo v neposredno 
bližino polj, ki jih hočemo oprašiti v 
času cvetenja. Se večje donose dose
žemo, če čebele za opraševanje pravil
no zdresiramo, kot smo prej opisali.

3. Najboljše uspehe dobimo, kadar 
postavimo panje na sredo polja, če pa 
je  le-to veliko, na vsako stran  po nekaj 
panjev. Panje moramo postaviti, če je 
mogoče, na zavarovana m esta v zave
trju , tako da niso izpostavljeni sončni 
pripeki. V sadovnjaku jih  namestimo 
tako, da jih  zju traj sonce takoj obsije 
te r da so opoldne in popoldne zavaro
vani pred pripeko.

4. Opraševanje s čebelami prinaša 
dobre rezultate, samo če so tudi vsi 
drugi agrotehnični posegi opravljeni 
brezhibno. Pri pravilnem  agrotehnič
nem ravnanju  se rastline lepo razvi
jajo  in izločajo zadosti nektarja, zara
di tega pa jih  čebele ra je  in bolj mno
žično obiskujejo in opraševanje je 
uspešnejše.

5. Uspeh opraševanja in donosi so 
močno odvisni od števila panjev s če
belami in od posebnosti posameznih 
kultur. Koliko panjev moramo posta
viti, je odvisno od moči čebeljih dru
žin, vrem enskih razm er v času cve
tenja, dolžine cvetenja, oddaljenosti 
čebelnjaka oziroma panjev, obsega 
oploditve, privlačnosti ku lture  za če
bele ipd. Rastline z zelo drobnim i in 
številnimi cvetovi, kot so, recimo, de
telje, potrebujejo več čebeljih panjev. 
Ce hočemo, da bosta, na prim er, viš
nja ali češnja, ki im ata m ajhne plo
dove, dobro rodili, m ora biti oplojen 
veliko večji odstotek n junih  plodov 
kot pri jablani ali hruški, ki im ata 
večje plodove. Vedeti pa moramo, da 
lahko čebele kakšno kulturo  ali sorto



tudi popolnoma zanemarijo, bodisi ker 
je  v nektarju  premalo sladkorja, npr. 
pri hruški, ali pa ker imajo cvetovi 
pregloboke čaše, tako da čebele s svo
jim  rilčkom ne morejo doseči nek tar
ja, npr. pri rdeči detelji, ki rase na 
hum usni zemlji.

6. Zato da čebele laže nadziramo, 
negujemo in dresiramo, moramo na 
eno mesto postaviti toliko panjev, 
kolikor je  potrebnih, da oprašijo 
neko površino, pri tem pa naj radij 
oddaljenosti ne presega 200 m. Tako 
bodo sadna drevesa bolje oprašena tudi

v hladnejših dneh, ko se čebele ne od
daljujejo od panjev.

K akor hitro  kultura, na katero smo 
pripeljali čebele, odcveti, moramo pa
nje odpeljati stran, zato da je  mogoče 
neovirano opravljati ukrepe za var
stvo rastlin in obdelovati zemljo, hk ra
ti pa varno gojiti čebele.

V razviti agrotehniki prinaša opra- 
ševanje entom ofilnih km etijskih kul
tu r s čebelami korist ne le km etoval
cem, sadjarjem  in vrtnarjem , temveč 
tudi čebelarjem, vse skupaj pa pove
čuje skupni narodni dohodek.

OBVESTILO ČEBELARJEM, ČEBELARSKIM 
ORGANIZACIJAM IN NAROČNIKOM 

SLOVENSKEGA ČEBELARJA

Vse čebelarje in čebelarske organizacije naprošamo, da do 12. 
decembra 1986 odjavijo oziroma prijavijo člane (samo tiste, ki izsto
pajo ali pristopajo v organizacijo) na ZCDS pisno ali po telefonu 
št. 210 992. Vse čebelarske organizacije, ki do 1. januarja  ZCDS 
ne bodo sporočile imen članov, ki so izstopili iz društva, opozarjamo, 
da jim  bomo zaračunali tudi vse poslane številke Slovenskega če
belarja za tiste člane, ki bodo izstopili iz društva. Višino članarine 
za leto 1987 bo izvršni odbor ZCDS določil na svoji seji 15. no
vem bra 1986.

Čebelarje prosimo, da blagajniku svoje čebelarske organi
zacije pravočasno plačajo članarino za leto 1987. P rav  tako jim  
nemudoma sporočite tudi spremembe glede vašega članstva (vstop 
ali izstop, spremembo članstva itd.). Vaše razum evanje in vaša 
vestnost bosta pripomogli k boljšemu in hitrejšem u poslovanju ČD 
in ZČDS ter zm anjšanju stroškov, k ar bo tudi v vašo korist. V na
sprotnem  bodo stroški revije precej višji. Vse naročnike Slovenskega 
čebelarja pa prosimo, da se prijavijo ali odjavijo do 12. decembra 
1986. To velja le za nove naročnike in za tiste, ki v letu  1987 ne 
bodo več naročniki časopisa. Vsem naročnikom bomo decembra 1986 
poslali položnice, ki jih  morajo plačati do 1. januarja  1987.

Tajništvo
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PRIDELOVANJE ZADELAVINE —  PROPOLISA

Zaradi vse večjih potreb po propoli- 
su, ki ga potrebuje naša DO za proiz
vodnjo, želimo s pričujočim sestav
kom pri čebelarjih pospešiti načrtno 
pridelavo propolisa. S tem si bodo 
povečali tudi donosnost pridobitnih 
panjev.

O propolisu je  bilo v čebelarski lite
ra tu ri že veliko napisanega, zato bomo 
čisto na kratko napisali nekaj o nje
govi zgodovini in uporabi.

Blagodejne učinke propolisa so po
znala že stara ljudstva. S tari Egipčani 
so ga uporabljali pri balzam iranju 
m rtvih. Inki so ga uporabljali pri pre
prečevanju okužb in vnetij. S tari rim 
ski vojščaki so imeli v svoji vojaški 
opravi tudi kroglico propolisa, s kate
rim so zdravili in pospeševali celje
nje ran. S tradivari je lesene dele svo
jih  violin zaščitil z raztopino propo
lisa. Propolisove blagodejne lastnosti 
so zatonile v pozabo, ponovno pa so 
jih  odkrili šele v začetku sedemdese
tih let. Od tak ra t uporaba propolisa 
zaradi znanih zdravilnih lastnosti sko
kovito narašča.

Propolis, ki ga najdem o v panju, če
bele nabirajo na sm olnatih delih raz
ličnih rastlin  (vrba, topol, kostanj, 
sm reka . . . )  ali pa ga nabirajo kot iz
ločke sm olnatih kožic — ovojnic zrnc 
cvetnega prahu. Čebele ga potrebujejo 
za zaščito panja pred mikroorganizmi 
(prevlečejo vse dele v panju), za pre
vleko sten celic v satju, za mumifici- 
ran je  m rtvih vsiljivcev v panju in za 
zadelovanje špranj v panju.

Čebele najra je  nabirajo propolis, ko 
ni dobre medene paše (brezpašna doba, 
zgodaj spomladi in jeseni). Največ 
ga nabirajo med 10. in 16. uro, ko je 
zjunaj toplo. Prinašajo ga v koških. 
V norm alnih pogojih lahko čebelja 
družina nabere od 100—150 g propo
lisa na leto, če pa je proizvodnja na
črtnejša, pa tja  do 400 g propolisa na 
panj.

Najpogosteje dobimo propolis na 
mrežicah, režah, na m atičnih rešetkah, 
na odprtinah za zračenje in na vseh 
premičnih delih panja.

Nabrani propolis lahko ostrgamo s 
topim nožem, prim erno strguljo ali je
kleno ščetko.

Namensko lahko propolis pridobi
vamo na več načinov, odvisno od tipa 
panja. Omenili bomo le najbolj 
uspešne.

Najpogosteje uporabljajo preluknja
no ploščo ustrezne velikosti in raz
ličnih m aterialov (PVC plošče, Al-plo- 
šče). O dprtine imajo pravilom a prem er 
3 mm. Uporabimo lahko tudi žično 
mrežo s 3-milimetrskimi režami. Ne
kateri čebelarji so si v ta namen izde
lali neke vrste »roloje«, ki imajo med 
deščicami razm ik 3 mm. Preluknjane 
plošče ali »roloje« postavijo tako, da 
slonijo na satnikih, od njih  pa so od
daljeni 3 mm.

V praksi se je  dobro obnesla tudi 
dodatna redkejša mreža na zadnjem 
oknu ali preluknjana plošča, ki je  od 
okenske mreže oddaljena 2 mm.

V Nemčiji za ta način pridobivanja 
propolisa uporabljajo kar gazo (otro



ške plenice so tudi dobre), ki jo napne
jo pred mrežo na zadnjem oknu, hkrati 
pa pustijo odprta v ra ta  panja. Prepih 
in svetloba čebele prisilita k hitrem u 
propoliziranju gaze ali preluknjanih 
plošč in dodatnih mrež.

Zelo razširjen način pridelave pro- 
polisa pri nakladnih panjih  je, da med 
naklade vstavimo kovanec, tako na
stale reže pa čebele hitro zadelajo s 
propolisom.

Najčistejši propolis pridelamo z upo
rabo preluknjanih plošč, redkejših 
mrež ali gaze. Ker postane propolis 
pri tem peraturah pod 15° C zelo k r
hek, lahko damo te  pripomočke za ne
kaj ur v zamrzovalnik, nato pa z upo

gibanjem  (gazo zmencamo) dosežemo, 
da propolis enostavno odpade.

Ker so potrebe po propolisu vse več
je, bomo morali pri Km etijskem  in
štitu tu  Slovenije, ki je nosilec selek
cije matic, spodbuditi tudi tako selek
cijo matic, katerih  čebele bodo nad
povprečne prinašalke propolisa.

Propolis hranim o zdrobljen, ne pa 
v kepah, v papirnatih  vrečkah. H rani
mo ga na suhem  in tem nem  mestu. 
Čebelarjem priporočamo, da pred shra
nitvijo propolis ročno očistijo vseh 
lesenih delčkov, voska in m rtvih čebel.

Pospeševalna služba čebelarstva 
Boris Slavec



NOV DIETETIČNI IZDELEK —  PROBION

Uporabno do:

V življenju se srečamo z mnogimi 
težavami, nekatere pa lahko prem a
gamo tudi z malo več pozornosti in 
razum nejšim  izkoriščanjem energije in 
časa, ki ga imamo na voljo. P ri več
jih telesnih in duševnih obrem enitvah 
vedno potrebujem o dodatno spodbu
do, ki je  tembolj sprejem ljiva, kolikor 
bližja nam  je. Najbližja pa nam  je na
rava — to vemo vsi. In prav  v naravi 
smo našli spodbudo za novi izdelek. 
Tudi tokrat smo ostali zvesti tem u ne
izčrpnemu viru biološko aktivnih sno
vi, ki jih organizem potrebuje vsak 
trenutek  svojega življenjskega ciklu
sa — poti, ki je tako ali drugače dolo
čena po nekih naravnih zakonitostih, 
katerim  se moramo podrejati. Zato, da 
bi bila ta  pot čimbolj ustvarjalna ter 
m anj utrujajoča, smo pri Medexu p ri
pravili nov dietični izdelek in mu dali 
ime PROBION. Namenili smo ga 
predvsem otrokom, ker pa tudi od
rasli velikokrat zaidejo v podobne te
žave, ga priporočamo tudi njim.

PROBION je pripravljen na osnovi 
m edenega sirupa, obogatenega s čebe

ljimi pridelki, vsebuje pa tudi olje 
pšeničnih kalčkov. Posebej poudarja
mo, da izdelek nim a konzervansov.

Olje pšeničnih kalčkov je koncen
tra t biološko aktivnih snovi, kot so 
flavonoidi, sterini, lecitin in cela vrsta 
esencialnih maščobnih kislin. Poleg 
najpom em bnejših vitam inov je še po
sebej bogato z vitam inom  E, zato 
ugodno deluje na srce in cirkulacijo 
krvi.

PROBION priporočamo slabotnim  in 
neješčim otrokom za povečanje ape
tita, šolskim otrokom za osvežitev in 
proti utrujenosti, še posebno v zim
skem in spomladanskem času, ko or
ganizmu prim anjkuje vitam inov. Tudi 
odrasli lahko spremljajoče težave na
pornega fizičnega ali psihičnega dela 
olajšajo z uporabo tega izdelka.

P ri odločitvi, kaj storiti, se spomnite 
našega nasveta.

PROBION prem aguje težave, ki nam 
jih  prinaša naš vsakdan!

DE Komerciala 
Trženje



Medex je kakor 
vsako leto tudi 

letos sodeloval na 
čebelarski razstavi 
v Ljubljani. Tov. 
Skok je skrbel za 

informacije in 
pojasnila 

obiskovalcem

OBVESTILO

HP MEDEX obvešča vse čebelarje, da od 1. oktobra 1986 dalje odkupuje 
propolis po novi višji ceni, in to:

I. kvaliteta 25.000 din/kg,
II. kvaliteta 22.000 din/kg,

III. kvaliteta 20.000 din/kg.

Propolis pošiljajte v prim erni embalaži na naslov: HP MEDEX, Ljubljana, 
Linhartova 49/a.

DE Kooperacija 
Draga Železnikar



Uz tu jib  čebelarskih caA&pLS&ß

PO ČEBELARSKIH POLDNEVNIKIH

Ljudska republika Bolgarija se po
naša z zelo razvitim  čebelarstvom. Po 
drugi svetovni vojni se je pričelo zelo 
hitro razvijati, dobro je bilo poskrb
ljeno tako za družbeni sektor kot 
zasebno čebelarstvo. Od leta 1950 do 
1983 so povečali število čebeljih dru
žin od 303.000 na 800.000. Po številu 
čebeljih družin na 1 km 2 površine ozi
rom a na 1000 prebivalcev je Bolgari
ja  dandanes med prvimi v Evropi. 
Odkup tržnih presežkov medu rase iz 
leta v leto in je  v letu 1983 dosegel 
8.000 ton, m edtem  ko je leta 1950 zna
šal le 1.200 ton. Povprečna poraba me
du na prebivalca je 0,5 kg.

V Bolgariji so podnebne in druge 
razm ere za pridelavo medu zelo ugod
ne. Veliki nasadi sadnega drevja in 
kostanja dajejo čebelam izvrstno pa
šo. V obdonavskih območjih rasejo 
obširni akacijevi gozdovi, poleg tega 
pa je  tam  veliko poplavnih zemljišč. 
V ravninah nabirajo čebele nek tar na 
oljni repici, turški detelji in sončnicah, 
ponekod pa še na sivki, tobaku in bom
bažu. Površin, ki so prim erne za če
beljo pašo, je  čez 300.000 hektarov, od 
teh na 200.000 ha rase sončnica, na 
4000 sivka in na 37.000 akacija.

Precejšen del Bolgarije je  hribovit. 
Na teh območjih nabirajo čebele nek
ta r na lipi in gozdnem rastlinju. Jese
ni je  veliko nek tarja  v okolici izliva 
Donave, ko cvete meta. Število čebe
ljih  paš povečujejo s prevozi. P reva
žajo poleti in jeseni na ravnine, ju 
lija in avgusta pa v gorski svet. V Po
donavju vozijo čebele na pašo v aka
cijeve gozdove.

V Bolgariji imajo čebelarska d ru 
štva precejšnjo vlogo in ugled. Čebe
larska zveza je  centralizirana in ima 
čez 28 okrožnih čebelarskih svetov.

V vseh večjih k rajih  delujejo čebelar
ska društva. Najpom em bnejša naloga 
čebelarske zveze, svetov in društev je 
skrbeti za razvoj čebelarjenja v druž
benem in zasebnem sektorju. Poleg 
tega načrtujejo selitve na pašo, zato da 
se čim bolje oprašijo žužkocvetne kul
ture, preprečujejo zastrupljevanje če
bel s pesticidi, zdravijo čebele proti 
varoozi in drugim  čebeljim boleznim 
itd. Sveti se precej ukvarjajo  tudi s 
prirejanejm  predavanj, tečajev, semi
narjev  in ekskurzij k zgledno urejenim  
čebelnjakom, da si čebelarji lahko iz
m enjujejo izkušnje, se izpopolnjujejo 
in izobražujejo. Stroške te dejavnosti 
krijejo s prispevki zasebnih in druž
benih čebelarstev. Osnovna čebelarska 
društva oddajajo polovico denarja, 
zbranega s članarino, okrožnemu če
belarskem u svetu, ta  pa nakaže 30 od
stotkov dobljene vsote centralnem u 
čebelarskemu svetu, ki poleg tega vsa
ko leto dobi še pomoč od m inistrstva  
za km etijstvo  LR Bolgarije in od pod
jetja  Nektarkoop. Člani čebelarskih 
društev imajo nekatere ugodnosti pri 
prevažanju čebel in razporejanju pa
njev na pašah, zdravljenju obolelih če
beljih družin, v preskrbi s sladkorjem  
za prehrano čebel itd.

Skoraj povsod po Bolgariji naletimo 
na sodobne čebelnjake. Največ jih  ima 
veliko podjetje Nektarkoop, ki mu p ri
pada 13 okrožnih čebelarskih podjetij 
z okrog 100.000 panji. Podjetja so bila 
ustanovljena že pred leti s skupnimi 
vlaganji km etijskih gospodarstev. P re
ostalih 40.000 panjev v družbenem  sek
to rju  imajo agroindustrijski komplek
si, kot so kolhozi in sovhozi, druge go
spodarske organizacije, gozdna gospo
darstva in drugi.



V Plovdivu, drugem  na j večjem bol
garskem  mestu, in njegovem okrožju 
ustvarja  prebivalstvo 80 odstotkov vse
ga dohodka s km etijstvom , zelo pa je 
razvito tudi čebelarstvo. 1800 hekta
rov je  posejanih s sivko, ki jo gojijo 
zaradi cenjenega olja, daje pa tudi do
ber pridelek medu. Čebele se pasejo 
na km etijskih kulturah  in rastlinstvu, 
ki rase po pobočjih Rodopov. V tem 
okrožju je tudi čebelarsko posestvo 
z 10.528 panji, ki stojijo v 57 čebelnja
kih. Povprečna velikost čebelnjakov je 
od 140 do 300 panjev, nekaj pa jih ima 
celo po 600 čebeljih družin. V večjih 
čebelnjakih delajo skupinsko. Za vsak 
čebelnjak skrbi delovna brigada čebe
larjev, na deset čebelnjakov pride en 
brigadir. Vsak čebelar skrbi povpreč
no za okrog 150 panjev. V času se
litve na pašo dodelijo včasih brigadi 
čebelarjev še dodatne delavce in to
vorna oziroma poltovorna vozila. Za
radi dobre organizacije dela dosegajo 
čebelarji visoke donose, tako da je  če
belarstvo rentabilno. Veliko čebelnja
kov tega čebelarskega gospodarstva 
je imelo leta 1983 17—18 kg tržnega 
presežka m edu na panj in pridelalo 
20—22 kg matičnega mlečka na če
belnjak. Poleg tega je  to čebelarsko 
gospodarstvo pridelalo še okrog 1000 
kg cvetnega prahu  in 400 kg propolisa. 
Večina čebelnjakov v družbenem  sek
torju  prideluje med in druge čebelje 
pridelke, kot smo opisali. Zadnja leta 
se vse bolj uveljavlja opraševanje 
km etijskih ku ltu r po dogovoru s če
belarji. Km etijske organizacije plača
jo za vsak dobro pripravljen  in po
stavljen panj po 15 levov. Zasebnim 
čebelarjem  plačajo po 12 levov. Na
vadno pa km etijske organizacije, ki 
zaradi opraševanja vzamejo čebele v 
zakup, panje brezplačno prepeljejo na 
pasišče in nazaj.

Bolgari imajo veliko izkušenj z or
ganizacijo opraševanja km etijskih, 
sadnih in vrtn ih  kultur, npr. sivke,

sončnice, bombaža in lucerne. Kme
tijske organizacije vzamejo po dogo
voru s čebelarji v zakup za opraševa
nje raznih k u ltu r tudi do 400.000 pa
njev. Zal pa tega še ne delajo povsod 
po Bolgariji.

V Bolgariji oskrbuje čebelarje z m a
terialom  in tehničnim i pripomočki 
Nektarkoop. Svoje delo usklajuje z 
dolžnostmi, ki mu jih  nalagajo cen
traln i in okrožni sveti. Nektarkoop 
ima v številnih bolgarskih k ra jih  svo
je poslovalnice, skladišča in urade, ki 
organizirajo delo njegovih čebelarskih 
podjetij in opravljajo storitve za d ru 
ga specializirana čebelarska podjetja, 
tudi zasebna. O skrbujejo jih  s panji, 
voskom, čebelarskimi pripomočki, 
orodjem, sladkorjem  itd. Poleg tega 
Nektarkoop odkupuje celotni pridelek 
čebelarske dejavnosti v državi te r pre
deluje in prodaja čebelarske pridelke 
doma in v tujini. Vsako leto odkupi 
6000 do 8000 ton medu, 450 do 500 ton 
voska, 15 do 20 ton cvetnega prahu, 
2 do 3 tone propolisa in 3 do 4 tone 
m atičnega mlečka.

Zelo dobre finančne rezultate dose
gajo s pakiranjem  in prodajanjem  
medu v m ajhnih količinah po 30, 50, 
100 in 500 gramov, in cvetnega prahu 
po 100 gramov. Npr. za 1 kg odkuplje
nega medu plačajo 2,4—2,8 leva, cena 
na drobno pa znaša 3,5—4,3 leva. Aka
cijev in sivkin med v m ajhnih zavitkih 
pa stane še več. Cvetni prah  odkupu
jejo po 10 levov za kg, pakiran  v poli
etilenske vrečke ali lične papirne 
škatle pa stane 16,5 leva. Odkupna 
cena za 1 kg propolisa je  19 levov, za 
1 kg m atičnega mlečka pa 220 levov. 
Matični mleček, pakiran  po 5—10 g, 
stane v prodaji na drobno tudi do 400 
levov za kg. Predelovanje propolisa in 
matičnega mlečka je  centralizirano.

Nektarkoop im a dva velika obrata 
za predelavo čebeljih pridelkov, enega 
v Sofiji, drugega pa v Tolbuhinu. V



obratu  v Sofiji imajo dve visoko sto- jo tudi za predelavo drugih čebeljih
rilni liniji za pakiranje m edu v poli- pridelkov.
etilensko in standardno stekleno em- Prevedel
balažo. Posebne proizvodne linije im a- A ndrej Ogrin

LATINSKA AMERIKA HOČE PRIDELATI VEČ MEDU
A. STROEV

Latinska Am erika ima odlične na
ravne pogoje za čebelarjenje. N arav
ni darovi pa so slabo izkoriščeni, ker 
standardna (evropska) čebela darov 
tropskih rastlin  ne koristi dovolj. 
Zato so začeli uvajati afriško čebelo, 
ki je  bolj prilagojena tam kajšnjim  
podnebnim razm eram  in veliko izdat
neje koristi tam kajšnje rastlinstvo. 
Počasi ugaša tudi strah  pred njeno 
agresivnostjo. Videti je, da so sredstva 
obveščanja v želji za atraktivnostjo  
le preveč napihnila posamezne nelju
be prim ere napadenosti pri ljudeh in 
živalih, še bolj pa filmi, ki prikazujejo, 
kako gruče čebel napadajo cela mesta 
in vasi te r sejejo smrt. P rim er sred
njeam eriških držav pa v novejšem ča
su govori drugače. Skoraj vsak dan 
beremo o nikaragovskem  boju proti 
nasilnežem, zato vzemimo prav to de
želo za prim er.

K ljub vsem naravnim  pogojem je 
bilo v Nikaragvi čebelarstvo slabo raz
vito. Sele po revoluciji proti samo
držcu Somozi leta 1979 so začeli večjo

pozornost posvečati tudi čebelarstvu. 
Km etijski razvojni načrt, sprejet leta 
1982, vključuje v svoj program  tudi 
čebelarstvo. Načrt predvideva pospe
ševanje čebelarstva na  osnovi uvaja
n ja afriške čebele (Apis m elifera 
Adansonii).

V skladu z razvojnim  načrtom  če
belarstva so 20 čebelarjev poslali v 
Panamo, Kostariko in Brazilijo, da bi 
preučili afriško čebelo in dobili p rak 
tična navodila, kako ravnati in čebe- 
lariti z njo. Poleg tega pa imajo uspo
sobljenih še 180 kvalificiranih čebe
larjev  in  60 tehnikov, ki so že kolikor 
toliko seznanjeni z novim rodom čebel.

Gospodarski razvojni načrt predvi
deva, da m orajo do leta 1986 doseči do 
26.600 čebeljih družin in dobiti 400.000 
ton medu, k ar bi zaenkrat zadoščalo 
za domačo porabo, hk ra ti pa naj bi že 
računali na povečan pridelek za izvoz. 
K akor večina latinskoam eriških držav, 
tudi N ikaragva noče zaostajati, ampak 
želi pridelek m edu povečati.

Priredil M. Mencej

SAMOUPRAVNI SPORAZUM O ZDRUŽITVI V ZVEZO 
ČEBELARSKIH ORGANIZACIJ JUGOSLAVIJE

(nadaljevanje)

7. člen
— ZCOJ pri delu s čebelarskimi organizacijami svetuje in pomaga pri vzga

janju strokovnih kadrov v čebelarstvu, posebej mladine.

8. člen
ZČOJ je članica Zadružne zveze Jugoslavije. To sodelovanje tem elji na izme

njavanju izkušenj in usklajevanju skupnih stališč, zlasti kar zadeva dodeljevanje 
nagrad najnaprednejšim čebelarjem in najboljšim čebelarskim organizacijam.

9. člen
ZCOJ je članica mednarodne čebelarske organizacije APIMONDIA, katere sedež 

je v Rimu, Italija.



10. člen
ZČOJ je družbena pravna oseba s pravicami, dolžnostmi in odgovornostmi, ki 

izvirajo iz ustave, zakonov in tega sporazuma, in za svoje obveznosti odgovarja 
s sredstvi, ki so ji na voljo.

11. člen
ZČOJ dma okrogel žig z besedilom Zveza čebelarskih organizacij Jugoslavije, 

v sredini je narisana čebela delavka. Besedilo na žigu je izpisano v jezikih jugo
slovanskih narodov. Žig ZCOJ ima pravokotno obliko, na njem je napisano besedilo 
Zveza čebelarskih organizacij Jugoslavije (Savez pčelarskih organizacija Jugoslavije), 
poleg tega pa številka, datum in naslov ZČOJ.

12. člen
Delo ZCOJ je javno.

II. CILJI IN NALOGE ZCOJ

13. člen
ZCOJ spodbuja in usklajuje delovanje svojih članic pri izpolnjevanju skupnih 

ciljev in nalog v skladu z ustavo, zakonom o družbenih organizacijah in društvih 
občanov in drugimi zakonskimi predpisi.

Pri izpolnjevanju ciljev in nalog iz 1. odstavka tega člena namenja ZČOJ 
posebno skrb:

— obravnavanju perečih vprašanj s področja čebelarstva in čebelarskega go
spodarstva in daje družbenopolitičnim organom in organizacijam predloge za spre
minjanje obstoječih predpisov in sprejemanje novih ter uvajanje pravnih, gospo
darskih in drugih ukrepov za zboljševanje vsega jugoslovanskega čebelarstva;

— koordiniranju in usklajevanju stališč čebelarskih organizacij, zavzema se 
za uresničevanje tistih predlogov in pripomb, ki presegajo meje posameznih republik 
oziroma pokrajin in imajo širši pomen za jugoslovansko čebelarstvo;

— spodbujanju in podpiranju izmenjave izkušenj in usklajevanju stališč med 
čebelarskimi organizacijami;

— organiziranju strokovnih posvetovanj, strokovnih kongresov, seminarjev, teča
jev, razstav in drugih čebelarskih prireditev bodisi samostojno ali v  sodelovanju z 
organizacijami združenega dela v  gospodarstvu, družbenopolitičnimi in  družbenimi 
organizacijami in družbenopolitičnimi skupnostmi;

— uvajanju znanosti v prakso in izpopolnjevanju delovnih metod in tehnik, 
ziato da bi se čebelarstvo čim bolje razvijalo;

— svetovanju in pomoči pri vzgajanju strokovnih kadrov v  čebelarstvu;
— organizaciji dela pri pripravi referatov, študij, analiz s področja čebelarstva;
— zviševanju kakovosti strokovne čebelarske literature;
— propagiranju pomena, ki ga ima čebelarstvo za razvoj kmetijstva in neka

terih industrijskih panog pri nas, in koristnosti čebelarskih pridelkov za prehrano 
in zdravstveno varstvo prebivalstva;

— neposrednemu delu za združevanje čebelarjev ter razvijanje in krepitev 
samoupravnih družbenogospodarskih odnosov na področju čebelarstva v duhu zakona 
o združenem delu;

— izvajanju družbene samozaščite in obrambe SFRJ v skladu z veljavnimi 
predpisi;

— sprejemanju ukrepov, ki naj v okviru priprav na ljudsko obrambo SFRJ 
razvijajo patriotizem in moralno-politično vzgojo čebelarjev v duhu socialističnih  
samoupravnih družbenih odnosov, dn ukrepov za čebelarjenje v  vojnih okoliščinah; 
v ta namen bo ZČOJ izdelala vojni načrt za razvoj čebelarstva in ga uskladila 
z ustreznimi načrti za ljudsko obrambo;

— vzdrževanju zvez in stikov z ustreznimi mednarodnimi in tujimi nacionalnimi 
čebelarskimi organizacijami ter predstavljanju jugoslovanskega čebelarstva na med
narodnih srečanjih in drugih prireditvah, ki so pomembne za naše čebelarske 
organizacije;

— vsem zadevam, ki so  pomembne za razvoj in napredek čebelarstva;
— natančnejšemu in kvalitetnejšem u izpolnjevanju svojih nalog, bodisi samo

stojno ali v sodelovanju z zainteresiranimi gospodarskimi ali družbenimi organi



zacijami, nadalje izdajanju strokovne in poljudne čebelarske literature in publikacij 
ali sodelovanju pri njihovem izdajanju.

14. člen
Dejavnost ZCOJ je delo za strokovno usposabljanje čebelarskih kadrov s pri

pravljanjem strokovnih posvetovanj, seminarjev, tečajev ipd. ZČOJ se lahko ukvarja 
tudi z založniško dejavnostjo, in sicer z izdajanjem strokovne in poljudne čebelarske 
literature in publikacij.

m . Čl a n s t v o  z Co j

15. člen
Članice ZČOJ so Zveze čebelarskih organizacij SR Srbije, SR Slovenije, SR 

Hrvaške, SR Bosne in Hercegovine, SR Makedonije, SR Črne gore, SAP Vojvodine 
in SAP Kosova.

16. člen
Članice imajo v ZČOJ enake pravice, dolžnosti in odgovornosti, in sicer izvirajo 

te iz njihove prostovoljne združitve in tega sporazuma.

17. ölen
Pravice, dolžnosti in  odgovornosti članic ZČOJ so:
— da samostojno in prostovoljno odločajo o včlanjenju v ZČOJ in izstopu 

iz nje;
— da s svojimi delegati delujejo v ZČOJ in njenih organih;
— da sodelujejo pri akcijah, ki jih organizira ZČOJ;
— da plačujejo ZČOJ redne in druge prispevke, ki jih sprejme skupščina ali

se o njih posebej dogovorijo v  skladu z ustreznimi akti ZČOJ;
— da glede na število svojih članov enakopravno uživajo ugodnosti, ki jih

doseže ZČOJ.

18. člen
Preden skupščina ZČOJ sklepa o osnutku samoupravnega sporazuma o združitvi 

v ZČOJ, njegovih spremembah in dopolnitvah ali kakem drugem samoupravnem  
aktu, ki ima poseben pomen za izpolnjevanje skupnih ciljev in nalog, mora te 
listine razposlati članicam ZČOJ, da o njih povedo svoje mnenje.

Članice ZČOJ morajo poslati ZČOJ svoje mnenje o aktih najpozneje v 30 dneh 
po njihovem prejemu, skupščina oziroma predsedstvo pa morajo dobljena mnenja 
obravnavati in do njih zavzeti stališča.

IV. ORGANI ZČOJ

1. Skupna določila

19. člen
ZČOJ upravljajo članice ZČOJ po svojih delegatih v organih in telesih ZČOJ.
Organizacija, sestava in način dela organov in teles ZČOJ morajo članom teh 

organov in teles zagotavljati kolektivno delo, odločanje, odgovornost in  enako
pravnost pri uresničevanju njihovih pravic, dolžnosti in odgovornosti, ki jih določa 
ta sporazum.

Vsak član kolektivnega organa in telesa ZČOJ je osebno odgovoren za svoje 
delo, v skladu s svojimi pravicami in dolžnostmi pa je za delo in sklepe tega 
organa oziroma telesa odgovoren tako članicam ZČOJ kakor organu oziroma telesu, 
katerega član je.

Delegati v organih ZČOJ se volijo v skladu z družbenim dogovorom o kadrovski 
politiki v SFR Jugoslaviji.

20. člen
Organa ZČOJ sta:
1. skupščina,
2. odbor za samoupravno kontrolo.



Za opravljanje izvršilnih in drugih zadev, ki jih določa ta sporazum, se oblikuje 
predsedstvo skupščine ZCOJ, tj. kolektivni izvršilni organ skupščine ZČOJ, v kate
rem imajo vsi njegovi člani enake pravice in dolžnosti pri izpolnjevanju sprejetih 
nalog.

Člani predsedstva se volijo izmed delegatov skupščine.

21. člen
Skupščina in predsedstvo ZCOJ lahko za obravnavanje in preučevanje posa

meznih vprašanj in oblikovanje strokovnih mnenj ustanavljata svoja stalna ali 
začasna telesa (odbore, komisije idr.).

22. člen
Volitve delegatov v skupščino in druga telesa in organe ZCOJ razpisuje pred

sedstvo, in sicer preden mu poteče mandat, za katerega je bilo izvoljeno.
Mandat delegatov v organih in telesih ZCOJ traja štiri leta.
Mandat delegatov v organih in telesih ZČOJ lahko preneha tudi prej, kot poteče 

rok, naveden v 2. odstavku tega člena:
1. če delegat odstopi,
2. če delegata odpokliče volilno telo, ki ga je izvolilo,
3. če delegat opusti področje delovanja (izstopi iz  članice ZČOJ, ki ga je izvolila)

ali če mu preneha delovno razmerje v organizaciji.

23. člen
Organi in telesa ZČOJ delajo na sejah.
Na seje organov in teles ZČOJ so lahko povabljeni tudi predstavniki posameznih 

organov družbenopolitičnih skupnosti, družbenopolitičnih organizacij, gospodarskih 
zbornic, samoupravnih interesnih skupnosti, posameznih organizacij združenega dela, 
drugih samoupravnih organizacij in skupnosti ter drugih družbenih organizacij, 
društev in njihovih zvez, ki jih zanima delo ZČOJ in za katerih sodelovanje pri
delu posameznih svojih organov in teles je ZČOJ zainteresirana.

2. Skupščina

24. člen
Skupščina je najvišji organ ZČOJ.
Skupščino ZČOJ sestavljajo delegati, ki jih volijo in odpokličejo pristojni organi 

članic ZČOJ.
Vsaka članica ZČOJ voli v  skupščino svoje delegate, in sicer republiške čebe

larske zveze po 6 (šest) delegatov, pokrajinski pa po 4 (štiri).

25. člen
Skupščina opravlja naslednje zadeve:
— sprejema statut in sklepe o spremembah in dopolnitvah statuta ter samo

upravni sporazum o združitvi v Zvezo čebelarskih organizacij Jugoslavije, potem  
ko ti listini sprejmejo članice ZČOJ vsaka zase;

— sprejema program dela, razpravlja in odloča o poročilu predsedstva, odbora 
za samoupravno družbeno kontrolo in  odbora za splošno ljudsko obrambo in druž
beno samozaščito;

— obravnava poročilo o zaključnem računu;
— sprejema finančni načrt ZČOJ za nasledenje leto;
— odloča o  pritožbah;
— odloča o sprejemu novih članic;
— odloča o drugih vprašanjih v zvezi z zakonskimi predpisi ter določili statuta 

in drugih splošnih aktov, sprejetih na podlagi samoupravnih sporazumov in do
govorov.

26. člen
Skupščina ZČOJ se sklicuje po delovnem programu in po potrebi, vendar 

najmanj enkrat na leto, v skladu s poslovnikom o delu skupščine.
Skupščino ZČOJ sklicuje predsedstvo na svojo pobudo ali na zahtevo najmanj 

tretjine članic ZČOJ.



27. člen
Skupščina ZČOJ lahko veljavno odloča, če se je udeleži več kot polovico dele

gatov članic ZČOJ.
Če na seji skupščine ni navzočih več kot polovica delegatov vseh članic ZČOJ, 

se skupščina preloži.
Skupščina ZČOJ odloča z večino glasov vseh delegatov v skupščini, razen č'e ta 

sporazum odločanja o nekaterih vprašanjih ne ureja drugače.
Skupščina ZČOJ sprejema odločitve, sklepe in priporočila, ki se nanašajo na 

njeno delovno pristojnost.
Pravice in dolžnosti delegatov v skupščini ZČOJ so določene z zakonom, tem  

sporazumom in poslovnikom o delu skupščine.

29. člen
Način dela skupščine podrobneje ureja poslovnik o delu skupščine.

3. Odbor za sam oupravno kontrolo

30. člen
Odbor za samoupravno kontrolo (v nadaljnjem besedilu odbor) je samostojen 

organ ZČOJ.
Sestavlja ga 5 (pet) članov.
Odbor med svojimi člani izvoli predsednika in namestnika predsednika.
Mandat odbornikov traja štiri leta. Člani odbora ne morejo biti delegati, ki so 

izvoljeni v  skupščino.

31. člen
Člane odbora za samoupravno kontrolo volijo članice ZČOJ, in sicer jih polovica 

voli po enega delegata v enem mandatnem obdobju, polovica pa v drugem.

32. člen
Odbor za samoupravno kontrolo nadzira:
1. izvajanje tega sporazuma in drugih samoupravnih splošnih aktov ZČOJ,
2. izvajanje sklepov skupščine in predsedstva ZČOJ in skladnost teh aktov 

s cilji in nalogami ZČOJ,
3. pridobivanje in porabo sredstev ZČOJ in razpolaganje z njimi oziroma mate

rialno in finančno poslovanje ZČOJ.

33. člen
Odbor za samoupravno kontrolo mora članicam ZČOJ redno in pravočasno 

poročati o svojem delu, po potrebi pa lahko o svojem delu obvešča tudi skupščino 
in predsedstvo.

34. člen
Odbor za samoupravno kontrolo se sestaja po potrebi, vendar najmanj enkrat 

na leto.
Seje odbora sklicuje predsednik odbora na svojo pobudo, na zahtevo predsed

stva skupščine ZČOJ ali na zahtevo treh članov odbora.

35. člen
Odbor lahko veljavno odloča, če je na seji navzoča večina članov. Odbor odloča 

z večino glasov vseh članov.

4. Predsedstvo skupščine

36. člen
Predsedstvo skupščine je kolektivni izvršilni organ skupščine ZČOJ; skrbi za 

izvajanje sklepov skupščine in opravlja druge naloge, ki jih določa ta sporazum.

(Nadaljevanje prihodnjič)
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POROČILO O DELU ŠTUDENTSKEGA ČEBELARSKEGA 
KROŽKA V ŠOLSKEM LETU 1985/86

ROMANA G REG ORO V IC

Študentje ljubljanske univerze smo 
se organizirali pri Zvezi čebelarskih 
društev Slovenije in ustanovili štu
dentski čebelarski krožek. Tudi mi smo 
imeli v začetku težave, ki smo jih 
uspešno prebrodili. Sprva je  bilo nade
budnežev kar precej, tako da so bili 
včasih prostori ZCDS k ar pretesni, 
vendar sta sčasoma interes in resno 
delo opravila svoje. Km alu se je  ustalil 
stalen krog študentov, ki smo hodili 
na sestanke in predavanja. Sedaj nas 
je 30 in približno deset nas tudi čebe- 
lari. Spodbudno pa je tudi, da smo že 
v tem  šolskem letu navdušili nekaj ko
legov, da so pričeli čebelariti. Mislim, 
da nam  lahko zavidajo mnoge čebe
larske družine, saj smo imeli v tem 
letu res izredno kakovostna predava
nja. P redavanja obiskujejo študentje 
vseh smeri biotehniške fakultete (80 
odstotkov), strojne, medicinske, FNT
— kem ijske in pravne fakultete. Naše 
delo naj ilustriram  s seznamom pre
davanj, ki smo jih  poslušali:

1. Ogledali smo si DO Medex;
2. F ran Šivic: Medovite rastline v 

Sloveniji;
3. Janko Božič: Biologija čebele 

(dvakrat);
4. Jože Bregar: Prvi spomladanski 

pregled čebel, Prvi čebelarski ukrepi 
spom ladi;

5. Edi Senegačnik: Čebelje paše po 
Jugoslaviji (dvakrat);

6. Ivan Esenko: Vzreja matic, P rak 
tičen prikaz vzreje matic;

7. Franc Javornik: Bolezni čebel;
8. Janez Mihelič: Pridobivanje po

sebnih čebeljih pridelkov;
9. Vinko Pipan: Delo veterinarja  — 

čebelarskega preglednika (dvakrat);
10. Janez Poklukar: Selekcija v če

belarstvu ;
11. Ju rij Senegačnik: Kemijska se

stava medu in ostalih čebeljih pridel
kov;

12. Romana Gregorovič: Senzorično 
razpoznavanje in ocenjevanje medu.

Zaključimo lahko, da je  bila potre
ba po takšnem  krožku velika in da je 
krožek opravičil obstoj.

Na tem  mestu se zahvaljujem o vsem 
predavateljem , ki so prostovoljno p ri
spevali svoje znanje in izkušnje m la
dim in bodočim čebelarjem. Zahvalju
jemo se tudi DO Medex, ki nas je  po
peljal po svojem obratu in prispeval 
vzorce za predavanja v senzoriki me
du. Zahvaljujem o se tudi Zvezi čebe
larskih društev Slovenije za prostor, 
k jer smo se zbirali, in za uporabo 
knjižnice.

Leto je  naokoli in študentje smo po
novno začeli kapljati v Ljubljano.

O ktobra smo se spet sestali, saj 
naš program  in želje še zdaleč niso 
izčrpane.

Sprejemam naročila za električni topilec medu tip HD. Topilec je bil razstav
ljen letos na čebelarski razstavi v Ljubljani.

Dušan Holzhauer, Bognarjeva pot 16, 
61210 Ljubljana Šentvid, telefon (0 6 1 ) 5 0  848



OBVESTILO PREDAVATELJEM ČEBELARSTVA

Prosimo vse, ki nam eravate v sezoni 1986/87 v čebelarskih organizacijah 
predavati o čebelarskih tem ah, da zaradi boljšega medsebojnega obveščanja 
sporočite na Zvezo čebelarskih društev Slovenije, C ankarjeva 3, 61000 L jublja
na, naslednje podatke: točen naslov, številko telefona, teme predavanj in me
sece, v katerih  ste pripravljeni predavati. Seznam prijavljenih predavateljev 
bomo objavili v Slovenskem čebelarju številka 12/86.

Tajništvo in komisija za izobraževanje ZCDS

PESNIKI POPESTRITE VSEBINO ČEBELARJA

Na željo čebelarskih organizacij in čebelarjev prosimo vse, ki ste že kdaj 
pisali ali pa se želite na novo poizkusiti v pisanju pesmi, anekdot ali hum o
rističnih sestavkov na temo čebelarstva in čebelarske himne, da pošljete svoje 
prispevke na uredništvo Slovenskega čebelarja. O bjavljene prispevke bomo 
honorirali.

Uredništvo

POSVETOVANJE O ČEBELARSTVU V ZAGREBU

Čebelarska zveza Hrvaške tudi letos organizira tradicionalno posvetovanje 
o čebelarstvu. Posvetovanje bo v Zagrebu 6. in 7. decembra 1986 v prostorih 
doma JNA, Socialističke revolucije 12. Vsa obvestila lahko dobite pri:

Pčelarski savez Hrvatske, 8. m aja 26, 41000 Zagreb, tel. 041/272 383

MEDNARODNI SIMPOZIJ O ČEBELARSTVU V GORICI —  
ITALIJA

Združenje čebelarjev Goriške pokrajine v Italiji bo 8. decembra 1986 orga
niziralo posvetovanje o čebelarstvu. Posvetovanje bo v Gorici na sejmišču, k jer 
bosta tudi km etijska in čebelarska razstava. Določeni sta že temi simpozija, 
in sicer »pridobivanje čebeljih pridelkov in njihova kvaliteta« te r »dietetična 
vrednost čebeljih pridelkov«.

Uredništvo

ZČDS BO ORGANIZIRALA POSVETOVANJE 
O ČEBELARSTVU FEBRUARJA 1987

Zveza čebelarskih organizacij Slovenije bo konec februarja 1987 organizirala 
strokovno posvetovanje o čebelarstvu v Ljubljani. Na posvetovanju bosta obravna
vani aktualni temi: čebelje bolezni in zdravstveno varstvo čebel, tehnika čebelarjenja 
s poudarkom na gospodarnejši proizvodnji čebeljih pridelkov. Več o posvetovanju 
bomo objavili v naslednji številki.

Tajništvo



70 LET S ČEBELAMI IN ČEBELARJENJEM
MARTIN M EN CEJ

Znano je, da velik del slovenskih če
belarjev živi s čebelami v pozna leta svo
jega življenja. Redki in izjemni pa so 
primeri, da se kdo druži s čebelami 70 let. 
In eden teh izjemnih čebelarjev je Maks 
Avšič,  ki se je zaljubil v čebele že v 
svojih otroških letih, -ko so mu postale 
vzor s svojim i medsebojnimi odnosi, mar
ljivostjo, redom in disciplino.

Tovariša Avšiča sem  našel v čebel
njaku, ko je družinam dodajal spom la
dansko spodbujevalno krmo. Potem pa je 
v svoji vrtni hiši ob medici in črni kavi 
obujal spomine iz svojega sedem desetlet
nega čebelarjenja, ki jih kljub njegovim  
R3 letom ni še prav nič prekrila patina. 
Kot živ leksikon je nizal spomine iz svo
jega čebelarjenja in vzpone in padce 
organiziranega slovenskega čebelarstva. 
Tudi sam je doživljal in aktivno podpi
ral tehnični razvoj čebelarstva na naših 
tleh v začetku tega stoletja. V kmečkem  
okolju, kjer so se čebelarstva podedova
la iz rodu v rod, je ob svojem dedu 
črpal znanje za poznejše samostojno če
belarjenje.

Ko je bil star 13 let, je ogrebel svoj 
prvi roj, istega leta (1916) pa je po dedovi

smrti podedoval njegov čebelnjak s kra- 
njiči. To so bila leta, ko je  nekaj osve
ščenih in razgledanih čebelarjev utiralo 
pot naprednemu čebelarstvu. Žnideršič, 
Bukovec, Kalan in drugi so postali nje
govi učitelji. Vestno se je udeleževal 
njihovih predavanj v Marijanišču, kjer 
je imel prošt Kalan čebelnjak z AŽ 
panji. Ze po tradiciji previdni in do vse
ga novega nezaupljivi čebelarji po na
ših vaseh so se spogledovali z novimi 
panji in novo tehnologijo čebelarjenja. 
Tovariš Avšič pa je komaj čakal tre
nutek, da si bo kot zidar zaslužil prvi 
denar in si kupil 3 AZ panje. Ko pa je 
z 22 leti postal nadzornik železniške 
proge in dobil zaposlitev v Celju, za tem  
pa na Jesenicah, se je vsak teden vozil 
k svojim  čebelam v Sneberje pri Ljub
ljani. Ko je bil premeščen v  Bohinjsko 
Bistrico', je tja prepeljal tudi svoje če
bele. Srečno naključje je hotelo, da je 
tam čebelaril tudi Jan Strgar, ki je 
pošiljal kranjsko sivko in matico v  tu
jino. Ob njem je Avšič v 30 AZ panjih 
razvijal svoje čebelarstvo.

Kot član odbora tamkajšnjega čebe
larskega društva je sodeloval tudi v CD 
Slovenije, se udeleževal njegovih prire
ditev, razstav in manifestacij, kolikor 
mu je služba, na železnici to dopuščala. 
Na velikih čebelarskih delovnih shodih v  
Grosupljem, Robu pri Velikih Laščah itd., 
ki jih je organiziralo vodstvo CDS v 30. 
letih pa ni mogel sodelovati. Zato je 
skrbno prebiral poročila v Slovenskem  
čebelarju, katerega naročnik je bil od 
svojega 17. leta. Leta 1934 pa je aktivno  
sodeloval pri pripravah in organizaciji 
proslave ob 200-letnici rojstva Antona 
Janše na Breznici, kjer je bil tudi eden 
od slavnostnih govornikov. S Strgarjem  
sta se udeleževala tudi vseh občnih zbo
rov CDS, katerega član je bil Avšič od 
leta 1920.

Ko je bil leta 1952 premeščen k želez
niški direkciji v Ljubljano, si je v Polju 
pri Ljubljani sezidal novo vrstno hišo, 
ob njej pa čebelnjak, v katerem še danes 
vzorno čebeLari. Ves čas čebelarjenja ni 
imel razen noseme nobene čebelje bo
lezni. Ko se je preselil v Ljubljano, je 
začel delovati tudi v v o d s t v u  tedamje slo
venske čebelarske organizacije. Aktivno 
je posegel v  zapletena in kočljiva vpra
šanja, ko je šlo za obstoj CD Slovenije. 
Na sestanku 19 vidnejših in tedaj vo
dilnih slovenskih čebelarjev (Stame Mi
helič, Ivče Majcen, Marolt in drugi) na



okrajni zadružni zvezi v Ljubljani je 
bil Avšič med redkimi, ki so odločno 
zagovarjali obstoj samostojnega ČDS in 
bil proti ►'■privesku« zadružne zveze. Po
zorno je spremljal nastanek, žalostni 
razvoj in še bolj klavrni razpad Agro- 
mela. Od leta 1954/55 je bil član izvrš
nega odbora ZCD Slovenije, aktivno se 
je udejstvoval pri krepitvi organizacije 
ter pospeševanju slovenskega čebelarstva 
vse do svoje bolezni ob koncu 60. let, do 
pred nekaj leti pa je bil član nadzornega 
odbora. Njegovi pomisleki in predlogi 
pri gradnji Čebelarskega centra na Brdu 
pri Lukovici so odmevali na vseh teda
njih sejah IO ZČDS. Tovariša Avšiča

pa poznajo slovenski čebelarji ne le  kot 
vzornega čebelarja in zagnanega pospe
ševalca našega čebelarstva, ampak tudi 
kot enega glavnih organizatorjev letnih  
delovnih srečanj in posvetovanj ZCDS, 
ki so bila v  osnovni šoli v  Polju pri 
Ljubljani. Se in še se je  Avšič spomi
njal naše čebelarske preteklosti. Do po
drobnosti se  spominja pomembnejših do
godkov. Pri tem  pa že gleda tudi v  pri
hodnost, saj načrtuje, kako bo čez teden 
dni prepeljal svojih 30 panjev na spo
mladansko pašo ob Savi. 
čebele in ob njih užival svojo življenjsko 
jesen.

PROSLAVA 40-LETNICE IN RAZVITJE PRAPORA ČD 
LJUBLJANA M OSTE-POLJE

čebelarsko društvo M oste-Polje je 
imelo 21. 9. 1986 v osnovni šoli Edvar
da K ardelja v Polju proslavo 40-let- 
nice obstoja. Ob tej priliki je razvilo 
svoj društveni prapor in pripravilo 
tudi razstavo čebelarskih pripomočkov.

Pokrovitelj proslave je bila občina 
Ljubljana Moste-Polje. Predsednik ob
činske skupščine Ivo Samec je imel 
slavnostni govor, v katerem  je  po
udaril pomen čebelarjenja ne le kot 
ljubiteljske dejavnosti, temveč tudi v 
gospodarstvu in zdravstvu. Zahvalil se 
je za dosedanje uspešno delo in česti
tal vsem čebelarjem. Vse navzoče je 
nato pozdravil tudi predsednik Zveze

čebelarskih društev Slovenije Andrej 
Petelin in čestital društvu ob njiho
vem pomembnem jubileju. Čebelarski 
prapor je nato razvil tov. Samec, ga 
izročil predsedniku društva Janezu 
Avšiču, ki ga je predal v roke prapor
ščaku Antonu Fuhsu. Nato je sledilo 
pobratenje prapora s praporom a CD 
Dolska in CD Ig. Za dolgoletno vzorno 
delo v organizaciji društva so štirje  če
belarji prejeli odlikovanje Antona Ja n 
še III. stopnje, in sicer M arjan Kralj, 
Anton Švigelj, Srečko Pogačar in Alojz 
Ferle. Ob tej priliki je  bilo podelje
nih tudi šest spominskih plaket d ru 
štva. Te pa so prejeli SO Ljubljana

Udeleženci 
proslave med 

razvitjem prapora



Predsednik ČD Moste Polje Janez Avšič 
s praporom

Maks Avšič s spominsko diplomo, ki jo 
je dobil za dolgoletno neumorno delo 

v društvu (Foto: Janez Mihelič)

Predsednik SO Moste Polje tov. Samec 
pripenja spominski trak na prapor

Moste-Polje, osnovna šola Edvarda 
K ardelja Polje, ZCD Slovenije, CD 
Dolsko, prva tajnica ustanovnega d ru
štva Hilda Novak in častni predsednik 
Maks Avšič. Temu je sledil ku lturni 
program, v katerem  je sodeloval žen
ski pevski zbor HP Kolinska ter 
učenci osnovne šole Edvarda K ardelja 
s trem i recitacijami. Po končanem kul
turnem  sporedu je predsednik Janez 
Avšič pozval vse navzoče na ogled če
belarske razstave, ki je obogatila in 
popestrila proslavo.

Maks Avšič



TRI LETA ČEBELARSKEGA DRUŠTVA KRIM

Čebelarji KS Podpeč-Preserje in Ra
kitna so pred skoraj trem i leti usta
novili svoje društvo in ga poimenovali 
po strateškem  hribu — KRIM. Danes 
je  vanj včlanjenih 33 članov, ki čebe- 
larijo na 36 stojiščih s 350 čebeljimi 
družinami. Večinoma imajo A2 panje, 
le pet je LR panjev, rezervnih družin 
pa imajo komaj 59.

Največ čebelarjev (19) čebelari z 
dvema do desetimi panji, sedem jih 
im a od 11 do 20 družin, pet do tride
set in le dva im ata nad 50 panjev.

V zadnjem  času so največ pozornosti 
namenili popisu stojišč in pripravi 
pašnega katastra , ki pa še ni povsem 
dokončan. Območje društva so razde
lili v štiri pašne okoliše te r istočasno 
določili lokacije te r zmogljivost posa
meznih pasišč. Ugotovili so, da so naj
prim ernejša stojišča za prevoznike v 
Genč dolu, Plehanovem  lazu, Mesni
cah, Polharski koči in na senožeti ob 
»■vojaški cesti«. Vsa so globoko v goz
du, tik pod jelkam i te r daleč od na
selja, k jer stoje stalni čebelnjaki.

P rav  gozdna paša je za člane čebe
larskega društva Krim  najpom em b
nejša, saj njihovo območje, veliko

6170 ha, v pretežni meri (4470 ha) po
krivajo gozdovi, od tega je  več kot 
2000 hektarov čistih iglavcev. K ajpak 
je ob gozdni pomembna tudi travni
ška, predvsem pa barjanska paša, ki 
avgusta prispeva h krepitvi družin.

Druga stalna naloga društva, ki ji 
nam enjajo veliko pozornost, je  zati
ran je  bolezni, ki se bohotijo med naši
mi čebelami. Varoozo še kar uspešno 
zatirajo, čeprav kot vsi drugi čebe
larji nestrpno pričakujejo enostavnej
ša in bolj učinkovita zdravila, kot je 
dim ljenje. Zal so se to jesen vpisali 
tudi na listo krajev, k jer se je poja
vila huda gniloba. Odkrili so jo v če
belnjaku blizu Planice, in to le na 
enem prašilčku, ki ga prej 30 let ni 
nihče uporabljal. Pospeševalec in vete
rinar Vinko Pipan te r preglednik Janez 
Švigelj sta zato pregledala prav vse 
čebelnjake članov društva, a drugod 
hude gnilobe nista ugotovila. Da se 
ne bi pojavila še kje ali se nekontro
lirano širila, bo društvo sprejelo ostre 
ukrepe glede prevažanja čebel na n ji
hovo območje. Le tako bo mogoče za
treti oziroma preprečiti bolezen, ki se 
je vsi čebelarji najbolj boje.

XXXI. MEDNARODNI ČEBELARSKI KONGRES APIMONDIE 
V VARŠAVI —  POLJSKA OD 19. DO 25. 8. 1987

Kakor smo že objavili v naši reviji, bo mednarodni čebelarski kongres pod 
pokroviteljstvom Apimondie prihodnje leto od 19. do 25. avgusta v Varšavi. Vsi, 
ki bi želeli sodelovati na kongresu z referati morajo do 1. januarja 1987 poslati po
vzetke referatov v sekretariat Apimondie. Povzetek ne sme biti daljši od 25 tipkanih 
vrstic (vrsta 60 znakov). Sestavljen mora biti v dveh uradnih jezikih kongresa (angle
ščina, francoščina, nemščina, španščina, ruščina in poljščina) in štirih kopijah, eden 
od jezikov pa mora biti ali angleščina ali francoščina.

Referate pa morate poslati najkasneje do 1. marca 1987. Referat ima lahko 
največ 100 tipkanih strani ali 10.000 znakov. Osnutke in referate pošljite na naslov: 
APIMONDA, Corso Vittorio Emanuele 101, 0018G ROMA, ITALIA (telefon 06 65 121).

Uredništvo



OämdnLee

RUDI FERLEŽ

24. maja 1986 smo v Šentjurju pospre
m ili na zadnjo pot Rudija Ferleža, so
ustanovitelja naše družine leta 1926 ter 
1946 in častnega predsednika naše dru
žine.

Njegovo življenje je bilo že od rane 
mladosti povezano s čebelami. Starejši 
brat Franc, ki je padel v prvi svetovni 
vojni na soški fronti, je bil napreden 
čebelar. Za njim je čebele oskrbovala 
sestra Jožica, za nekaj panjev pa je skrbel 
tudi Rudi, takrat 14-letni fantič. Tudi 
brat Karel je bil priznan čebelar.

Rudi je bil rojen 26. 3. 1907 v Šent
jurju. Doma se je izučil za mlinarja. 
Kasneje je v Škofji Loki končal srednjo 
mlekarsko šolo in leta 1935 odprl m le
karsko obrt. Med vojno je na terenu 
zbiral mleko in sodeloval z osvobodil
nim gibanjem v OF. V mlekarstvu je 
delal do upokojitve leta 1965.

Poleg obilice poklicnega dela je vedno 
našel tudi čas za čebele. Oskrboval je 
okoli 40 čebeljih družin. Njegovo delo

s čebelami je bilo strokovno, saj se je 
vztrajno izobraževal, prebiral strokovno 
literaturo, obiskoval razne tečaje in do
pisoval v strokovne revije. V praktičnem  
delu je uporabljal sodobne postopke, ta
ko pri pridelovanju medu, pri smukanju 
cvetnega prahu, zbiranju propolisa in vo
ska ter pri vzreji matic. Z ženo Marijo, 
ki ima tudi posluh za čebele, sta v ko
operaciji s Hmezadom izdelala na tisoče 
satnic za potrebe čebelarjev celjskega 
področja in tudi Slovenije. Poglabljal se 
je tudi v domovanje čebel in v njihovo 
prezimovanje. Načrtoval in preizkušal je 
razne dopolnitve AZ panja (naklade) in 
načrtoval univerzalni pitalnik za tekočo 
in trdo hrano.

Svoje bogate izkušnje je rad posredo
val mlajšim čebelarjem v razgovorih ali 
na predavanjih v domači družini in na 
strokovnih sestankih drugih družin celj
skega področja. Posebno si je prizadeval 
v akciji za razvitje društvenega prapora, 
za izgradnjo družinskega čebelnjaka in 
za ustanovitev čebelarskega krožka na 
osnovni šoli v Šentjurju.

Dolga leta je bil predsednik naše dru
žine, nekaj časa pa tudi tajnik in gospo
dar. Večkrat je bil izvoljen za delegata 
naše družine pri medobčinski zvezi CD 
v Celju in Zvezi čebelarskih društev 
Slovenije v Ljubljani.

Za zasluge pri razvoju čebelarstva je 
bil odlikovan z redom Antona Janše III.,
II. ter I. stopnje. Za sodelovanje na če
belarski razstavi leta 1981 v Ljubljani 
mu je podelila priznanje ZCD Slovenije. 
Čebelarski družini Vojnik in Slivnica sta 
mu podelili posebno priznanje za preda
vateljsko delo. Naša družina ga je leta 
1976, ob slavnostni podelitvi reda Antona 
Janše I. stopnje, izvolila za častnega 
predsednika.

Ob zadnjem slovesu so se mu ob od
prtem grobu poklonili prapori čebelar
skih družin Šentjur, Slivnica, Vojnik, 
Celje in prapor ZB NOV Šentjur. Svojo 
hvaležnost in spoštovanje so mu izkazali 
čebelarji od blizu in daleč, člani čebe
larskega krožka osnovne šole Šentjur in 
številni drugi Sentjurčani.

Čebelarska družina Šentjur pri Celju

K upim  čebelnjak za 6 do 10 panjev. Ponudbe na tel. (061) 345 951 po 15. uri. 

K upim  preše za izdelavo satnic AŽ mere. Telefon (061) 315 888, int. 19.



IVANA PODBREŽNIK

V visoki starosti 85 let 
nas je zapustila dolgo
letna članica Ivanka 
Fodbrežnik.

Čebele so bile na nje
nem domu že od leta 
1918, sama pa je začela 
samostojno čebelariti po 

smrti svojega moža leta 1969.
Za svoje delo je bila tudi odlikovana 

z redom Antona Janše III. stopnje.
Čebelarsko društvo Kamnik

MATEVŽ ČERNEVŠEK
Čebelarji Čebelarske

ga društva Kamnik smo 
se letos poslovili tudi 
od vestnega čebelarja 
Matevža Černevška. Že 
v rani mladosti je vzlju
bil čebele in čebelaril 
je vse do zadnjih dni 

življenja.
Za svoje delo je bil odlikovan z redom 

Antona Janše III. stopnje.
Čebelarsko društvo Kamnik

ANTON URBANIJA

Tiho in mirno, kot je 
živel, je spomladi letos 
sklenil trdo življenjsko 
pot dolgoletni član Če
belarskega društva Mo
ravče Anton Urbanija iz 
Gorice pri Moravčah. 

Rodil se je 13. 5. 1909 
v številni kmečki družini, kjer ni bilo 
dovolj ne kruha ne dela, zato je kmalu 
odšel od doma za zaslužkom. Izučil se je 
za kolarja, vendar za lastno obrt ni imel 
dovolj sredstev. Leta 1940 se je poročil 
in si ustvaril družino, v kateri se je ro
dilo sedem otrok. Čebelar je postal leta 
1947, oskrboval pa je od 10 do 20 čebe
ljih družin. Kot soustanovitelj ČD Mo
ravče (1947) si je z vsemi močmi priza
deval, da bi društvo zaživelo v pravem  
pomenu besede. Bil je dolgoletni član 
upravnega odbora, hkrati pa je opravljal 
vrsto drugih nalog pri raznih komisijah.

Januarja letos je postal častni član ČD 
Moravče. Za nesebično in prizadevno de
lo je bil odlikovan z redom Antona Jan
še III. in II. stopnje.

Čebelarji čebelarskega društva Morav
če smo mu hvaležni za vse, kar je storil 
v prid čebelarstva.

Čebelarsko društvo Moravče

STANE VRANKAR

Življenjsko pot Staneta Vrankarja je 
v 51. letu starosti po kratki in hudi bo
lezni nenadoma prekinila smrt.

Čebelariti je začel že v rani mladosti,
ko mu je bilo 15 let. Vrsto let je bil član
Čebelarskega društva Kamnik.

Bil je dober tovariš in takega bomo 
ohranili v trajnem spominu.

Čebelarsko društvo Kamnik

FRANC MIKLAVČIČ
Zaradi zamenjav v

upravnem odboru Čebe
larskega društva Litija 
z zamudo sporočamo, da 
je 3. 4. 1985 po hudi 
bolezni umrl naš član 
Franc Miklavčič.

Rodil se je 29. 11. 1914 
v prijazni vasici Gradišče pri Litiji.
V rojsthi vasi si je ustvaril tudi dom, 
kjer je preživel svoje življenje v krogu 
družine. Bil je spoštovan čebelar in do
ber družinski oče. Tudi vaščani so ga 
cenili kot dobrega soseda, ki je vedno 
priskočil na pomoč, če je bilo potrebno. 
Brez njega ni zagorela nobena žarnica 
v vasi.

Njegovega pogreba se je udeležilo po
leg sorodnikov in znancev tudi veliko 
članov ČD Litija, ki so se mu zahvalili 
za njegova prizadevanja za uspešno de
lo društva, in mu s praporom čebelar
skega društva, katerega soustanovitelj 
je bil, izrazili svoje spoštovanje in za
hvalo.

Njegove čebele ne bodo ostale same, 
v oskrbo jih je prevzel njegov zet, ki se 
z velikim  veseljem  seznanja s sodobno 
tehnologijo čebelarjenja. Pokojnika bomo 
člani ohranili v trajnem spominu.

ČD Litija

U godno prodam 30 AZ panjev — 10-satarjev z zakladami in rezervnimi pod- 
nicami ter sedem prašilčkov. Panji so stari pet let. Informacije vsak dan po 15 uri 
na tel. številko (069) 25 471.



Prvo domače zdravilo 
proti varoozi, s katerim
čebele škropimo

EM O VA R

T O  J E  P R A V A  

O D L O Č I T E V

Odločitev, ki je 
gospodarna. 
Vloženi trud, 
ki je povrnjen.

KAJ JE IIEMOVAR?
S hemovarom lahko zdravimo varoozo vso čebelarsko 
sezono. Zdravljenje prekinemo 15 dni pred točenjem. 
Hemovar uničuje varoo 95-odstotno.
Hemovar deluje še tri dni po zadnjem škropljenju. 
PREDNOSTI HEMOVARA:
Klinične raziskave so pokazale, da hemovar bolje 
učinkuje kakor preparati z aktivno substanco, ki se 
uporabljajo v obliki dima.
Prednosti sta predvsem:
— natančno doziranje aktivne substance in em ulzije v 

panju,
— podaljšani zdravilni učinek (dimljenje nima te 

prednosti).
KAKO ZDRAVIMO S HEMOVAROM?
V liter vode damo 15 kapljic hemovara — tako dobimo 
delovno emulzijo, ki jo prelijemo v manjšo škropilnico. 
Nato vse sate s čebeljo zalego in matico poškropimo 
z obeh strani. Sate moramo izvleči iz panja.
Emulzijo moramo porabiti v šestih urah.
KDAJ ZDRAVIMO S HEMOVAROM?
Škropimo zjutraj ali zvečer, ko je v panju največ čebel 
in kadar je zunanja temperatura nad 10° C.
KJE LAHKO NAROČIMO HEMOVAR?
Pri čebelarskih organizacijah, delovnih organizacijah, 
čebelarskih zadrugah in proizvajalcu.
Zdravimo dvakrat spomladi in dvakrat jeseni. Drugo 
škropljenje ponovimo po petih do sedmih dnevih.

a d .u i.v v t.

Ro iNExHemofarm Vršac
fARMACEUTSKO HEMMSKA IN0U8YRIJA: RO ilNEX HEMOFARM. 

38300 V R Š A C .  B a o g rtrfik l put b.b. ta l. O l l / I I J - K I



CENIK LABORATORIJSKIH PREGLEDOV ČEBEL 
NA ČEBELJE BOLEZNI, VELJAVEN DO 31. 3. 1987

Poslovna skupnost za veterinarstvo Slovenije nas je obvestila, da so se vete
rinarski zavodi na skupnem sestanku dogovorili za enoten cenik laboratorijskih 
preiskav vzorcev čebeljih mrtvic in čebelje zalege.

1. Preiskava vzorca mrtvic do 30 čebeljih družin na pršičavost 
in povzročitelje nosemavosti (nad 30 družin dvojna cena)

2. Preiskava mrtvic do 30 čebeljih družin na nosemavost
3. Preiskava vzorca mrtvic do 30 čebeljih družin na pršičavost
4. Preiskava na bolezen zalege
5. Preiskava skupnega vzorca drobirja do 30 čebeljih družin
6. Preiskava testnega papirja na varoosis
Navedene cene veljajo do 31. marca 1987.
Laboratorijske preiskave na čebelje bolezni bodo opravljali: VTOZD za vete

rinarstvo Ljubljana, Zavod za živinorejo in veterinarstvo Celje, Kmetijsko veteri
narski zavod Nova Gorica in Obdravski zavod za veterinarstvo Ptuj.

Čebelarji, ki prevažajo izven občine, kjer imajo zimsko stojišče, morajo opraviti 
pregled pod točko 1 (pregled zimskih mrtvic). Odvzem vzorca zimskih mrtvic in 
pregled na sum za hudo gnilobo čebelje zalege opravi pristojni veterinarski zavod 
ali pooblaščeni čebelarski preglednik. Pristojna veterinarska organizacija pa pošlje 
vzorce v pregled v eno od štirih navedenih organizacij, ki so pooblaščene za te 
preglede.

Vzorce zimskih mrtvic vzrejevalcev matic pa morajo veterinarji obvezno po
slati na VTOZD za veterinarstvo v Ljubljani. Rok za oddajo zimskih mrtvic je od 
1. 12. 1986 do 31. 3. 1987.

Čeprav so po zakonu obvezni opraviti navedene preglede le prevaževalci in 
vzrejevalci, svetujemo čebelarjem in čebelarskim organizacijam, da organizirajo 
preglede čebel (zimske mrtvice in sum na hudo gnilobo) itudi za druge čebelarje 
v sodelovanju z veterinarsko službo.

ZCDS

8.000 din
2.500 din
6.500 din
6.000 din
6.000 din 

800 din

List Izhaja vsakega 1. v mesecu
Izdaja ga Zveza Čebelarskih d ruštev  Slovenije v L jubljani, C ankarjeva c. 3/II. T elefon: 210 992 
Izdajate ljsk i svet: A ndrej Petelin , p redsedn ik i č lan i: inž. Alojz Podjavoršek, Janez Mihelič, 
inž. Jože B abnik, Lojze Kastelic, Boris Slavec, M arjana Hönigsfeld, dr. Jože Korošec 
Uredniški odbor: Janez MiheliC, inž. Jože B abnik, Lojze Kastelic, M artin M encej, F ranc Javorn ik , 
Franček  Sivic, Boris Slavec, Jože B regar 
Odgovorni u re d n ik : inž. Jože Babnik 
Glavni u red n ik : prof. Janez Mihelič 
L ektorica: Nuša Radinja
Glavni in odgovorni u rednik  B iltena — Hp M cdex: Boris Slavec
Letna naročn ina za nečlane 3.000.—, za tujino  12 US do larjev , za člane čebelarskih organizacij 
drugih republik  3.000.— dinarjev . Cena za posam ezno številko je  300.— dinarjev , za tujino 300.— 
dinarjev . Odpovedi med letom ne upoštevam o. Reklam ni oglasi: cela stran  — 36.000.— din, pol 
stran i 19.000.— din, četrt stran i 10.000.— din. Popusti za 3- do 5- k ra tno  objavo 10*/., za 6- 10-kratno 
objavo 20 “/•, za celoletno objavo 30 %. Splošni oglasi: beseda 60 d inarjev . Člani im ajo p ra 
vico do enega brezplačnega oglasa do 20 besed v tekočem  letu. Za vsako naslednjo besedo p la 
čajo po veljavni tarifi 60.— dinarjev . Č lanarina znaša 1.800.— din in 5 din od pan ja , s članarino 
je p lačan tudi Slovenski čebelar
St. žiro raču n a  pri SDK v L jubljani, M iklošičeva c .: 50101-678-48636 
Devizni račun  št. 50100-620-107-010-30960-943
Po m nenju  republiškega sek retaria ta  za prosveto in ku ltu ro  št. 421-1/74 je  glasilo oproščeno
tem eljnega davka od prom eta proizvodov
Tiskala tiskarna  Tone Tomšič, L jubljana, v 9700 izvodih
Rokopisov ne vračam o



M iklošičeva 30

te le fon : 316 455
321 664

te lex : 31529 yu M edex

tekoči raču n : SDK
L jubljana
50100-601-10404

PARNI TOPILNIK VOŠČIN 0521

Obod topiln ika im a dvojno steno, izdelano iz n erjaveče p loče
vine. V  notranji del top iln ika je  v stav ljen  perforiran koš iz n erjaveče  
pločevine, ki ga  pokrijem o z a lu m inijastim  pokrovom  (odlitek). Le-ta  
se pri priv ijan ju  v ijak a  pom ika navzdol.

V  perforirani koš vložim o 22 kosov zdrobljen ih  satov. Pri 
enkratni kuhi dobim o približno 3 kg voska, od visno od k va litete  
starega satja. V  spodnjem  d elu  je vgrajen  3000 W grelec, ki ga  
je m ogoče prik lop iti na 220 V  om režje. Teža je  20 kg.


